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Transformace sociálních služeb v Krnově 

 

Harmonie, příspěvková organizace v Krnově, se dlouhodobě zapojuje do procesu transformace 

sociálních sluţeb. Jedná se o výrazné změny, které spočívají především v návratu lidí z ústavních 

zařízení do přirozeného prostředí – do míst, kde mají lidé sociální vazby a kde si přejí ţít.  

Uţivatelé Domova pro osoby se zdravotním postiţením v Krnově se minulý rok přestěhovali ze zámku 

v Jindřichově a nyní ţijí v náhradních prostorech bývalých kolejí Slezské univerzity. Radou 

Moravskoslezského kraje a ministerstvem práce a sociálních věcí byl letos schválen transformační 

plán, na jehoţ naplnění se uţivatelé a pracovníci průběţně připravují. V roce 2013 je v plánu 

stěhování 45 uţivatelů stávajícího domova do nových objektů sociálních sluţeb v Rýmařově, Osoblaze 

a Vrbně pod Pradědem. V Osoblaze se bude jednat o výstavbu nového objektu a provoz chráněného 

bydlení. Ve Vrbně pod Pradědem vznikne domov pro osoby se zdravotním postiţením a v Rýmařově 

bude zrekonstruován objekt pro účely chráněného bydlení pro osoby s vysokou mírou potřebné 

podpory. Smyslem transformace pobytových sociálních sluţeb je umoţnit lidem s postiţením ţít ţivot 

v běţném přirozeném prostředí srovnatelný s ţivotem jejich vrstevníků. Měli by mít moţnost vyuţívat 

všechny běţné zdroje, bydlet v přirozeném prostředí, vzdělávat se, pracovat atd. S náleţitou podporou 

jsou lidé s postiţením schopni ţít v běţných malých domácnostech, vykonávat většinu činností v péči o 

sebe nebo chodit do zaměstnání či chráněného denního programu. Není důvod, aby trávili svůj ţivot 

ve velkých a nevyhovujících ústavních institucích. Nebudou jiţ klienty ústavu se vším, co s tím souvisí, 

ale stanou se lidmi bydlícími v relativně samostatně hospodařících komunitách nebo dokonce 

samostatně ţijícími jednotlivci. Transformace očima Mgr.  

Miroslavy Fofové, ředitelky Harmonie, příspěvkové organizace: "Pro někoho prázdné slovo, pro někoho 

http://www.vlp.cz/
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pojem vzbuzující emoce. Je úţasné vnímat pozitivní změny, které klientům přináší. Ze zcela závislého 

člověka se stává člověk uvědomující si sebe sama, svá práva, nabývá sebevědomí a víru ve své 

schopnosti, které by se jinak nikdy nerozvíjely. Je ctěna lidská důstojnost a opouští se zaţité 

stereotypy, které do ţivota klientů nepřinášely nic pozitivního. A spoluobčané? Brzy zjistí, ţe tito lidé 

nejsou nebezpeční, jsou jako kaţdý jiný, umí se radovat, být smutní, nešťastní i naštvaní, nejistí, ale i 

sebevědomí a úplně stejně je potěší lidský úsměv, pochopení a přijetí." ŠTĚPÁNKA KŘEHLÍKOVÁ 

Zmodernizovaná škola Základní škola na Smetanově okruhu po vykácení stromů neoslňuje svým 

vzhledem. Ale uvnitř prošla během hlavních prázdnin mnoha změnami k lepšímu. V rámci projektu EU 

peníze školám se nám podařilo zrekonstruovat dvě počítačové učebny. V kaţdé je osmnáct počítačů, 

nový nábytek a interaktivní tabule Smart board. Další interaktivní tabule zdokonalí výuku v 6 

učebnách. Práci ţákům i učitelům zjednoduší i zasíťování celé školy – tříd i kabinetů. Dvacet učitelů, 

kteří se do projektu zapojili, vytváří digitální učební materiály. Pomocníky jsou jim notebooky s 

programem smart notebook, který nabízí velmi kreativní moţnosti při vytváření učebních materiálů. 

Takových DUM, jak se jim říká, bude do června roku příštího roku vytvořeno celkem 1020 kusů. Jiţ po 

měsíci výuky je patrné, ţe novinky ve výuce mají ohlas jak u učitelů, tak především u ţáků. Věříme, 

ţe takto investované evropské peníze pozvednou úroveň naší školy. JIŘINA ZÁMARSKÁ,  
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Nejlepší sociální pracovník je z Domova Pístina 

 

Národní cenu Asociace poskytovatelů sociálních sluţeb ČR v kategorii sociální pracovník získal pan 

Martin Holub z jihočeského Domova Pístina. Cenu převzal 13. 10. 2011 v Táboře v rámci slavnostního 

galavečera kongresu Asociace poskytovatelů sociálních sluţeb ČR. Cena byla udělena na základě 

rozhodnutí odborné nezávislé poroty.  

http://jindrichohradecky.denik.cz/
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Asociace poskytovatelů sociálních sluţeb ČR udělila tuto cenu poprvé. Jejím smyslem je zviditelnit a 

ocenit práci jednotlivců – pracovníků sociálních sluţeb, zvýšit prestiţ a společenské uznání těchto 

profesí. Účelem je podpora pozitivní motivace zaměstnanců v tomto nelehkém povolání a jejich 

prostřednictvím pak rozvoj a zvyšování kvality sociálních sluţeb v České republice.  

"Práce pana Holuba je v kaţdodenní praxi velmi kvalitní a inovativní", sdělil Mgr. Aleš Adamec, vedoucí 

Domova Pístina. Jak dále dodal: "Cena je velmi významným oceněním nejen pro pana Holuba 

samotného, ale současně i pro zařízení Domov Pístina." Domov Pístina je jedno ze zařízení Centra 

sociálních sluţeb Jindřichův Hradec, které je příspěvkovou organizací zřízenou Jihočeským krajem. 

Zařízení poskytuje pobytovou sociální sluţbu - domov pro osoby se zdravotním postiţením pro 

sedmdesát dospělých ţen s mentálním, případně kombinovaným postiţením.  

Domov Pístina je jako jeden z 32 zařízení v ČR zapojen do projektu Podpora transformace sociálních 

sluţeb  
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Pardubický kraj chce přebytkový rozpočet 

 

Návrh rozpočtu Pardubického kraje pro rok 2012 je postaven jako přebytkový a vychází ze střízlivých 

odhadů ekonomického vývoje.  

Počítá s přebytkem téměř 56 miliónů korun. V pondělí o tom informoval náměstek hejtmana 

Pardubického kraje Roman Línek (KDU-ČSL).  

Krajský rozpočet počítá na rozdíl od ministerstva financí, které v roce 2012 očekává růst HDP o jedno 

http://pravo.novinky.cz/
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procento, raději se stagnací ekonomiky. "Šli jsme pod predikci ministerstva. Kdybychom se totiţ drţeli 

moudrých rad ministerstva financí na letošní rok, garantuji vám, ţe máme problém 190 miliónů 

korun," uvedl náměstek hejtmana.  

Příjmy v roce 2012 kraj odhaduje na 2,92, výdaje na 2,865 miliardy korun. Na letošní rok byl schválen 

krajský rozpočet s příjmy ve výši 3,036 a výdaji 2,898 miliardy korun. K nim během kaţdého roku 

krajským rozpočtem prochází dalších zhruba pět miliard plateb státu a dotací.  

Vláda a parlament přenášejí na kraje další a další povinnosti a trvale sniţují dotaci na výkon státní 

správy. "V roce 2012 například v důsledku reformy na úseku sociálního zabezpečení dojde ke sníţení 

dotace na výkon státní správy o 2,6 miliónu korun," uvedl vedoucí finančního odboru Oldřich Felgr.  

Nejvíce peněz hejtmanství příští rok dá na dopravní obsluţnost. Dotace autobusových a vlakových 

spojů jej bude stát asi 550 miliónů korun. Na údrţbu silnic počítá s 350 milióny korun. Objem peněz 

na platy úředníků se proti loňsku nezmění, dosáhne 168 miliónů korun.  

V rozpočtu by měla opět vzniknout rezerva 106 miliónů korun na nespecifické priority kraje, letos 

peníze poslouţily hlavně na pomoc zadluţeným nemocnicím. Dalších 52,5 miliónu korun bude v 

rezervním fondu.  

Téměř 214 miliónů korun je počítáno na výstavbu bytů chráněného bydlení v dřívějším ústavu sociální 

péče ve Slatiňanech na Chrudimsku. Svitavská nemocnice se dočká přístavby a modernizace 

psychiatrie za 135 miliónů. Pardubická krajská nemocnice by měla za asi 200 miliónů stavět 

multioborový pavilón.  

Pardubický kraj splácí pět úvěrů, na konci roku bude jejich výše činit asi 2,1 miliardy korun. Splátky v 

roce 2012 dosáhnou 215 miliónů, odhadované úroky asi 82 miliónů korun. Návrh rozpočtu projedná 3. 

listopadu rada kraje. Zastupitelé jej budou schvalovat 15. prosince.  

 

***  

 

Šli jsme pod predikci ministerstva Roman Línek, náměstek hejtmana  
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Vláda bere krajům peníze na sociální péči 

 

Vláda se chystá drasticky sníţit v příštím roce finanční prostředky určené krajům na sociální péči. 

Právu to potvrdila náměstkyně jihočeského hejtmana Ivana Stráská (ČSSD).  

"Ministerský rozpočet počítá se sumou 6,1 miliardy korun, coţ je výrazně méně, neţ tomu bylo ještě 

před několika lety, kdy se tato částka pohybovala na hranici 7,2 miliardy korun," uvedla náměstkyně.  

Připomněla, ţe propad bude zřejmě dramatický, neboť ve zmíněné částce není zahrnut výpadek 

dalších 870 miliónů na sluţby, které byly dosud financovány formou příspěvků z Evropské unie, které 

postupně končí. Chybí i 117 miliónů na výdaje do sociálních zařízení, která se budou transformovat 

například na tzv. chráněné bydlení, coţ bude výrazně draţší.  

Konkrétně v Jihočeském kraji bude v příštím roce chybět na chod sociálních ústavů a domovů pro 

seniory a preventivní sluţby bezmála 120 miliónů korun. Z komunitních plánů na sociální sluţby 

vyplývá, ţe bez rozvojových aktivit potřebuje kraj na příští rok 492 880 000 korun. K této sumě by se 

měla blíţit dotační částka, bohuţel tomu tak zřejmě nebude.  

Suma od státu nedosáhne ani úrovně letošního roku – 412 miliónů. V roce 2012 má činit pouhých 376 

miliónů," konstatovala roztrpčeně náměstkyně. Zdůraznila, ţe kraj se bude snaţit výpadek v 

maximální míře eliminovat a dofinancovat chybějící peníze z vlastního rozpočtu a neziskovým 

organizacím v rámci moţností pomoci formou grantů.  

Hejtman Jiří Zimola (ČSSD) připomněl, ţe v tuto chvíli jsou ohroţeny uţ všechny sluţby.  

"Nemohu říci, ţe existuje sluţba, která by mohla fundovat bez výraznějších starostí. Přesto děláme 

vše, abychom jejich fungování zachovali. Jde přece o zařízení pro seniory či zdravotně postiţené 

spoluobčany a nedovedu si představit, ţe bychom jejich chod výrazně omezili a vystavili jejich 

obyvatele riziku, ţe budou v zimě mrznout či pro ně nebude na jídlo," podotkl Zimola. Je přesvědčen, 

ţe ministerstvo spoléhá na kraj, ţe chybějící peníze ze svého rozpočtu dorovná.  

"Bohuţel zařízení jsou uţ třetím rokem podfinancována. Stydím se ředitelům říct, ţe příští rok bude 

ještě výrazně horší neţ letošní, kdy se doslova šetřilo na všem, a bude nutné uţ spořit i na údrţbě a 

opravách. Podmínky pro ţivot seniorů a tělesně postiţených občanů, kteří ve zmíněných zařízeních ţijí, 

tak se nezlepšují, naopak je nebezpečí, ţe se zhorší," konstatovala Stráská. Připomněla, ţe 

neradostná je i situace neziskovek.  

U nich nejde jen o pobytové sluţby, ale především o programy prevence a hlavně terénní sluţby.  

Bez krajských grantových programů by si neziskové organizace navíc ani obrazně nesáhly na peníze 

od státu, neboť svou činnost musí dofinancovat a úhrady od klientů na to nestačí.  

 

***  

 

http://pravo.novinky.cz/
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Podmínky pro ţivot seniorů se nezlepšují, naopak je nebezpečí, ţe se zhorší Ivana Stráská, 

náměstkyně jihočeského hejtmana  

 

Regionální mutace| Právo - Jiţní Čechy  
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Konec lidských odkladišť 

 

EVA VLČKOVÁ Znaší strany jste stabilizovaný a můţeme vás propustit, dozvídají se někdy pacienti v 

nemocnicích. Přestoţe sami nevstanou z postele ani se bez pomoci nenajedí. Kam s nimi? Pokud není 

v silách jejich blízkých, aby se o ně postarali, končí zpravidla v "odkladištích" zvaných LDN – 

léčebnách dlouhodobě nemocných. Kdyţ mají štěstí a dobré známosti, dostanou se na ošetřovatelské 

lůţko v domově pro seniory. Čekací lhůta do takového zařízení se ovšem pohybuje v řádu několika 

měsíců nebo i let.  

Změnu tohoto neutěšeného stavu by měl přinést nový zákon o dlouhodobé péči, který připravuje 

ministerstvo zdravotnictví ve spolupráci s ministerstvem práce a sociálních věcí. Platit má od roku 

http://www.lidovky.cz/
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2013.  

 

Levná eldéenka  

 

Jedním z problémů dnešní péče o dlouhodobě nesoběstačné pacienty, ať uţ po mozkové mrtvici, s 

chronickým srdečním selháváním, nebo s osteoporózou po zlomenině stehenní kosti, jsou diametrálně 

rozdílné podmínky léčby. Pobyt v léčebně dlouhodobě nemocných financují zdravotní pojišťovny a pro 

pacienty je zdarma, platí jen regulační poplatek 60 korun denně. Pokud pacient pobírá sociální 

příspěvek na péči, připadne rodině – stejně jako jeho důchod. Není výjimkou, ţe se příbuzní na LDN 

objeví právě v den, kdy přichází důchod. Naproti tomu v sociálních zařízeních, jako jsou domovy pro 

seniory, pacient platí v průměru osm tisíc korun a rovněţ příspěvek na péči připadne tomuto zařízení. 

"Klientům zbude minimální kapesné, které mnohdy nestačí na drahé léky. Obraz medicíny v 

dlouhodobé péči je z tohoto hlediska naprosto alarmující," upozorňuje docentka Iva Holmerová, 

místopředsedkyně České gerontologické společnosti a členka odborné expertní skupiny, která 

připravovala podklady pro vznik nového zákona. Ten by měl zavést jednotný reţim financování a 

srovnat podmínky ve zdravotnických zařízeních a v ústavech poskytujících pobytové sociální sluţby, 

zejména v domovech pro seniory.  

I kdyţ je připravený zatím jen věcný záměr zákona, bez větších konkrétností, jasné je, ţe peníze, 

které půjdou do dlouhodobé péče, se škrtat nebudou. Spořit totiţ není cílem. "Do tohoto segmentu se 

léta neinvestovalo, mnohá zařízení sídlí v nevyhovujících budovách, jsou nedostatečně vybavená a 

mají nedostatek personálu," popisuje dnešní situaci Iva Holmerová.  

 

Stárnoucí populace se prodraţí  

 

Podle poradce ministra zdravotnictví Pavla Hroboně se ale budou peníze jinak přerozdělovat. Na jedné 

straně bude nutné finančně podpořit včasnou a účinnou rehabilitaci, na druhé straně se ušetří tím, ţe 

lidé stráví méně času v nemocnici. Díky rehabilitaci také skončí méně pacientů v dlouhodobé péči, 

tedy i v nechvalně známých LDN. V delším časovém horizontu ale bude i v této oblasti zapotřebí více 

zdrojů kvůli stárnutí obyvatelstva. "Finance budou muset přijít ze státního rozpočtu, ze zdravotních 

pojišťoven, ale také přímo od klientů a jejich rodin. Alternativou by bylo ustanovit zvláštní povinný 

pojistný systém, který by dnešní zdroje financování postupně doplňoval," nastiňuje moţnosti Pavel 

Hroboň.  

Ročně je u nás na zařízeních typu LDN hospitalizováno na 55 000 pacientů. To je podle odhadů třikrát 

víc, neţ je nutné. Jedna třetina by s jistou podporou zvládla pobyt doma a další třetina by zvládla 

pobyt doma po efektivním doléčení a rehabilitaci.  

 

Domácí péče a lepší ústavy 

 

Zákon chce posílit domácí péči a roli obcí. Dnes se stává, ţe lidé umisťují nesoběstačné členy rodiny 

do ústavu jen proto, ţe nevědí, jak o ně správně pečovat, nezvládají to, po čase mohou trpět 

syndromem vyhoření. Dřív nebo později se psychicky i fyzicky zničí. "Těmto lidem by měl pomoci 

pracovní tandem zřízený na obecní úrovni – sociální pracovník a komunitní sestra, která bude jakýmsi 

ombudsmanem pečujícího člověka a klienta a bude péči koordinovat," vysvětluje Monika Válková, 

poradkyně ministra práce a sociálních věcí. Sestra jim poradí, jak se kvalitně starat o svého blízkého. 

Rodinní pečující navíc dostanou moţnost získat kvalifikaci, která jim pomůţe při poskytování péče o 
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svého blízkého, ale také usnadní návrat na trh práce.  

"Můţe nastat situace, ţe rodinný příslušník zemře a dotyčný bude chtít znovu pracovat – bude moci 

poskytovat tuto péči dalším lidem," dodává Monika Válková.  

Vedle toho by měli mít lidé, kteří se rozhodnou pečovat o své blízké, k dispozici profesionálního 

pečovatele, který jim pomůţe. Podobný model úspěšně funguje například ve skandinávských zemích 

nebo v Nizozemsku.  

 

Potřebujeme více lidí  

 

Zlepšit by se měla i kvalita sluţeb poskytovaných na lůţkách dlouhodobé péče.  

"Připravujeme standardy, které se zaměří na sledování a řízení kvality – aby člověk neměl 

proleţeniny, aby se myslelo na prevenci pádů a podobně," uvádí Monika Válková. S tím souvisí také 

personální standardy, které podle počtu klientů určí, jaký a jak kvalifikovaný personál by měl v těchto 

zařízeních pracovat "Dnes je systém nevhodně nastavený. Máme například dobře vyškolené sestry, 

které musejí často vykonávat i méně kvalifikovanou práci," říká Monika Válková. V budoucnu by se to 

ale mělo změnit, a to tím, ţe se v lůţkových zařízeních zvýší počty zaměstnanců s niţší kvalifikací.  

Kromě toho, ţe vyškolené sestry budou mít více času na pacienty, na ministerstvu očekávají, ţe toto 

opatření pomůţe spořit peníze. "Kdyţ nepohyblivému člověku poskytneme kvalitní péči, nebude trpět 

proleţeninami, odpadnou další náklady na antibiotika, obvazy, masti a podobně," vysvětluje Válková.  

 

Pokračování na straně 14  

Dokončení ze strany 13  

 

Velkou slabinou dnešního systému je nedostatek zařízení pro doléčení. Pacienti nedostanou šanci 

vrátit se do plnohodnotného ţivota, místo toho končí jako leţící pacienti.  

 

Nulová šance na únik  

 

V praxi to ovšem chodí tak, ţe i mladší pacienti musejí mít dobré známosti, aby se dostali na 

rehabilitační oddělení. Pro starší a méně perspektivní pacienty je taková šance prakticky nulová.  

Existují sice takzvaná lůţka následné péče, ale ta se v praxi nijak zvlášť neliší od "eldéenek". Jediný 

skutečný rozdíl tkví v tom, ţe u nich zdravotní pojišťovny proplácejí pobyt jen po dobu tří měsíců. To 

se ale v praxi někdy obchází. Například účelovým přerušením hospitalizace. "Měli by u nás být 

hospitalizováni pacienti s perspektivou doléčení do tří měsíců, velká většina z nich ale zůstává i nadále 

nesoběstačná. Spektrum našich pacientů se výrazně neliší od pacientů hospitalizovaných na LDN v 

Jaroměři," říká Alica Veselá, primářka oddělení lůţek následné péče v Broumově, které stejně jako 

jaroměřská LDN patří pod náchodskou nemocnici. Na 65 lůţek v Broumově připadá jedna rehabilitační 

sestra, pomáhají jí i zřízenci. "Překládají k nám pacienty z ortopedie po operaci krčku či kolene, z 

neurologie po mozkové mrtvici, s demencí a podobně. Leţí však u nás i mladší pacienti po úrazech. 

Velkým problémem je nedostatek rehabilitačních pracovníků," říká Alica Veselá. Rehabilitační sestra se 

sice snaţí obejít ve všední dny všechny pacienty, ale kdyţ onemocní nebo si chce vzít dovolenou, 

nastává problém.  

Pacienty, u kterých se předpokládá, ţe se jejich stav zlepší, přeposílají do rehabilitačních ústavů. 

Jejich kapacity však zdaleka nestačí. "Na druhou stranu většina našich pacientů je v pokročilém věku, 

kdy jiţ nemají k intenzivní rehabilitaci dostatek sil ani vůle a potřebují spíš ošetřovatelskou péči," říká 
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primářka. U všech pacientů se sociální pracovnicí od začátku řeší, kam budou umístěni dál. U pacientů 

s dobrým rodinným zázemím se snaţí, aby po doléčení zvládli pobyt doma za pomoci rodinných 

příslušníků či pečovatelské sluţby. "Jsou však pacienti, kteří náhle přestali být soběstační, nemají 

ţádné rodinné zázemí a řešení jejich sociální situace můţe trvat delší dobu. Pacienti u nás mohou 

zůstat, dokud se nenajde místo v domově důchodců nebo náhradní bydlení. Rozhodně nikoho 

nevyhodíme na ulici," ujišťuje Alica Veselá. Podobná situace panuje i v léčebně dlouhodobě 

nemocných v Jaroměři. "Sice tu máme lůţka rozdělená na následnou a dlouhodobou péči, ale v 

podstatě to splynulo, rozdíly se stírají," uvádí tamní primář Zdeněk Prokeš. "Poptávka je veliká, takţe 

zájemce o lůţka umisťujeme bez rozdílu, zda jde o následnou, nebo dlouhodobou péči," dodává.  

Personálu je podle jeho slov dostatek, ovšem za předpokladu, ţe jsou všichni v práci a nevybírají si 

volno nebo nejsou třeba na dovolené. "Potřebovali bychom ale více rehabilitačních pracovníků. Ti 

bohuţel nejsou, odešli do soukromé sféry," říká Zdeněk Prokeš. Na zhruba 90 lůţek připadají dvě 

rehabilitační sestry.  

 

Kdyţ se chce...  

 

Jiný příklad ovšem ukazuje, ţe kdyţ se chce, jde to i jinak. Podle docentky Ivy Holmerové velmi záleţí 

na přístupu obcí. "U nás na Praze 8, kde se nachází naše Gerontologické centrum, máme i malé 

doléčovací oddělení. Z peněz od zdravotních pojišťoven nejde zajistit kvalitní rehabilitaci, takţe jsme 

rádi, ţe můţeme hospodařit také s rozpočtem městské části. Nakonec se to vyplatí, protoţe lidi 

vrátíme domů a město nemusí platit velký ústav, který by je stál mnohem víc," říká docentka 

Holmerová. Čekací lhůta na toto oddělení přitom není nijak závratná – na zájemce se obvykle dostane 

do jednoho týdne, protoţe průměrná doba pobytu je kolem jednoho měsíce, a lůţka se tak průběţně 

uvolňují.  

Od roku 2013 by se situace měla zlepšit i jinde. "Vedle zákona o dlouhodobé péči pracujeme společně 

s ministerstvem zdravotnictví a s odborníky také na věcném záměru zákona o koordinované 

rehabilitaci," uvádí Monika Válková.  

Ten by měl zajistit navazující péči o klienta, aby se mu po akutní fázi onemocnění dostalo rehabilitační 

péče, která by pacientovi pomohla v jeho větší soběstačnosti a v návratu do běţného ţivota.  

 

Snad zase nezůstane jen u slibů  

 

"Spolu s dalšími odborníky z Rady vlády pro seniory a stárnutí populace uţ od roku 1992 

upozorňujeme na to, ţe je potřeba něco udělat s dlouhodobou péčí, adekvátní rehabilitací a také 

doléčením, zejména v případě starších pacientů, protoţe je to u nás pole neorané," říká docentka Iva 

Holmerová.  

Důleţité jsou podle ní také sluţby v domácím prostředí a přímo klíčová je role obcí. "Snad tentokrát 

nezůstane jen u slibů. Za poslední dvě desetiletí jsme v téhle oblasti zaţili spíše mnoho zklamání," 

uzavírá gerontoloţka.  

 

(EVA VLČKOVÁ)  

 

---  

 

Tisíce lidí v LDN  
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55 000 lidí  

se ročně vystřídá na lůţkách v léčebnách dlouhodobě nemocných (LDN)  

 

40 miliard korun  

ročně vydá stát na dlouhodobou péči o pacienty  

 

Za 50 let  

vzrostou náklady na dlouhodobou péči o 200 procent  

 

Dlouhodobá péče o nemocné v Česku  

 

Léčebny dlouhodobě nemocných  

70 zařízení  

7113 lůţek  

 

Rehabilitační centra pro dospělé  

6 zařízení  

1153 lůţek  

 

Hospice  

15 zařízení  

398 lůţek  

 

Kolik stála a bude stát péče o dlohoudobě nemocné v Evropě  

 

(v % HDP)  

5,1  

Belgie  

Česká republika  

Dánsko  

Německo  

Španělsko  

Francie  

Itálie  

Lotyšsko  

Litva  

Maďarsko  

Nizozemsko  

Rakousko  

Polsko  

Portugalsko  

Slovensko  

Velká Británie  

Finsko  
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Norsko  

EU 27  

 

2007  

 

0,2  

0,2  

1,7  

0,9  

0,5  

1,4  

1,7  

0,5  

1,4  

0,3  

3,4  

1,3  

0,4  

0,1  

0,2  

0,8  

1,8  

2,2  

1,2  

 

2060  

 

0,4  

0,7  

3,7  

2,5  

1,5  

2,3  

3,1  

1,1  

3,6  

0,6  

8,5  

2,6  

1,1  

0,2  

0,6  

1,4  

4,5  

5,1  
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2,5  

 

Jaký podíl budou tvořit v populaci lidé starší 65 let  

(v %)  

 

2010  

2015  

2020  

2025  

2030  

2035  

2040  

2045  

2050  

 

15,5  

18,1  

20,3  

21,5  

22,9  

24,1  

26,9  

29,7  

31,3  
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Klíčová slova: chráněném, bydlení 

Domov mládeže Juventus prochází rekonstrukcí 

 

Moderátor (Zbyněk Loucký):  

Zastupitelé města letos v dubnu rozhodli o uzavření kohoutovického Domova mládeţe Juventus. 

Důvodem byl zejména špatný technický stav budovy a její nevyuţitá kapacita. Ta nyní prochází 

rekonstrukcí, po jejímţ skončení zde vznikne 69 nových bytů.  

 

Redaktor:  

Mnoho let slouţil Juventus jako ubytovna pro mladé zdravotníky. Od počátku listopadu jsou jeho 

prostory plné dělníků. Za necelý rok si totiţ do 90 nových bytů nastěhují senioři a rodiny s dětmi.  

 

Host (Oliver Pospíšil /ČSSD/, náměstek primátora):  

Budou tam děti, takţe bude sociálně, nebo sociologicky působit lépe, neţ kdyţ by to byl jeden velký 

dům, který nebude určen pro seniory.  

 

Redaktor:  

Juventus bude slouţit i jako dům s pečovatelskou sluţbou. Pro seniory se počítá s polovinou. Tedy 45 

byty, z nichţ 12 bude bezbariérových. V těch by mohli bydlet i tělesně postiţení.  

 

Host (Oliver Pospíšil /ČSSD/, náměstek primátora):  

Je uţ tedy i na začátku jednání, nějaká spolupráce s Kociánkou, jako ústavem, který má zájem 

spolupracovat s městem na takzvaném chráněném bydlení pro své klienty.  

 

Redaktor:  

Jeden z nových bytů bude domovnický. Zbývajících 44 pak startovacích. Mladé rodiny s dětmi zde 

budou moci bydlet maximálně pět let a jejich výběr proběhne podle zcela nové metodiky.  

 

Host (Oliver Pospíšil /ČSSD/, náměstek primátora):  

Kdo splní ty základní předpoklady, tak postupuje do toho losování, které bude samozřejmě za 

přítomnosti všech těch ţadatelů a potom uţ rozhodne jejich štěstí.  

 

Redaktor:  

Rekonstrukce za téměř 60 milionů počítá mimo jiné s vybudováním nových parkovacích míst, 

zateplením budovy, nebo výměnou výtahů. Zachován zůstane stávající bazén, který bude slouţit i 

novým nájemníkům.  

http://www.rta.cz/asx/play_file.asx?id=123683&quality=  
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Dobrovolníků je málo. Organizace je shání těžko 

 

Plzeň - Sehnat v Plzni dobrovolníka je stále těţší. Potvrzují to zástupci regionálních sdruţení. "Bohuţel 

v této oblasti není v kraji moc velký přehled. Naposledy jsme se zástupci neziskovek došli k počtu dvě 

stě lidí, kteří pracují podle zákona o dobrovolnické sluţbě. To je velice málo. V kraji je totiţ šest tisíc 

neziskových organizací," uvedl předseda Asociace nestátních a neziskových organizací Plzeňského 

kraje Leoš Kubový. Problém se sháněním lidí, kteří by vykonávali prospěšnou práci bez nároku na 

odměnu, mají například ve sdruţení Ty a Já. "Je to sloţité. Máme tak čtyři stálé dobrovolníky. Zhruba 

dvacet jich pak dochází na různé akce, které pořádáme. Řada z nich pochází z řad kamarádů našich 

kamarádů. Ţe by se k nám lidé hrnuli, to ne. Sám od sebe někdo přijde málokdy," říká Jitka 

Vachulková ze sdruţení, které se stará o handicapované lidi. Práce dobrovolníků spočívá právě v 

osobní asistenci pro tyto lidi. Zhruba padesát dobrovolníků za rok pomáhá v organizaci Diakonie. "Je 

jich stále méně. Především se jedná o studenty. Někteří k nám docházejí sami, těch je ale minimum. 

Prezentujeme se na veřejných akcích a na školách, máme různé letáčky," sdělila Petra Záhrubská z 

programu Jdeme dál, který pod Diakonii patří. Včera se zúčastnila akce u příleţitosti Týdne 

dobrovolníků. "Snad dobrovolnictví nějaké lidi zaujme a přihlásí se nám. Sama jsem byla dobrovolnicí 

a mohu to jen doporučit," dodává. Dobrovolníci mají v Diakonii na starosti například administrativu či 

práci s klienty. Ta vţdy probíhá pod vedením sociálních pracovníků. Čím konkrétně se zabývají, záleţí 

na jednotlivých programech. "S uţivateli třeba pracují na tkalcovských stavech či vyrábějí keramiku. V 

chráněném bydlení zase s lidmi tráví čas a radí jim s náplní volného času," vysvětluje Záhrubská.  

Nárůst dobrovolníků zaznamenali naopak v organizaci ADRA. "Je to tím, ţe v Plzni působíme jen 

krátce. Naši dobrovolníci se starají o obyvatele domova seniorů na Lochotíně," uvedl vedoucí 

dobrovolnického centra ADRA Plzeň Stanislav Valenta. K dispozici teď mají devět lidí. To ale zdaleka 

nedostačuje. "Domov má kapacitu kolem dvou set seniorů. Kaţdý dobrovolník dochází tak za jedním 

http://plzensky.denik.cz/
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dvěma. Nějakých sto by se tam tak klidně uplatnilo. Podobných zařízení je navíc v Plzni více," 

doplňuje.  

Dobrovolníci pracují v různých sférách. Kromě sociálních sluţeb také v oblasti kultury, ochrany přírody 

či památek, volnočasových aktivit dětí a mládeţe či v různých spolcích vojenské historie.  

 

(LADISLAV VAINDL)  

 

Foto: DOBROVOLNÍCI POCHODUJÍ. Průvod lidí, kteří pomáhají v různých organizacích bez nároku na 

odměnu, se včera uskutečnil v Plzni u příleţitosti akce, která se konala v rámci Týdne dobrovolníků.  

Foto: Deník/Vlastimil Leška  
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Zruší centra, pěstouni chybí. Co s dětmi, nevědí 

 

Zlínský kraj – Pětadvacet malých dětí, usměvavé tety a jedna krásná velká vila, která představuje 

jejich domov. Taková je současná situace v Dětském centru Burešov ve Zlíně. Brzy tomu však můţe 

být konec. Vláda chce totiţ do dvou let zrušit dětská centra. Nahradit by je měli podle ministra práce a 

sociálních věcí Jaromíra Drábka specializovaní pěstouni. To ale v praxi nebude tak snadné, jelikoţ se 

jedná i o děti s váţným zdravotním handicapem. Po zrušení kojeneckých ústavů a následně i dětských 

domovů bude navíc stát potřebovat minimálně stovky nových pěstounů.  

Ţe tento fakt není reálný, se obává místopředsedkyně Senátu Alena Gajdůšková (ČSSD), která včera 

odpoledne osobně navštívila děti v Dětském centru na Burešově. "Je naprosto nereálné zajistit tolik 

schopných pěstounských rodin. Ukazuje se jiţ dnes, ţe existují děti, které by byly schopné jít do 

pěstounské péče či adopce, přesto zůstávají v dětských centrech. Proč? Tyto děti se sem dostávají z 

opravdu strašných poměrů a není o ně zájem," přiblíţila Deníku senátorka. Pro ni jakoţto pedagoţku 

je prý naprosto nepřijatelné, aby dítě procházelo několika rodinami. "Situace, kdy jde dítě z rodiny do 

rodiny, je mnohem horší neţ dětské centrum. Dítě si tak nikdy nevytvoří ţádnou citovou vazbu ani k 

místu, ani k lidem. V tom případě je tedy lepší, kdyţ zůstanou zde v dětském centru, kde o ně pečují 

specializovaní odborníci," naznačila Gajdůšková. Zároveň připomněla, ţe děti těţce mentálně  

postiţené či opakovaně nezvladatelné mají totiţ mnohem menší šance na získání náhradní rodiny.  

 

Pěstouni speciální péči neposkytnou  

 

Stejného názoru je i ředitel Dětského centra Burešov Jiří Sýkora. "Dnes jiţ dětská centra vypadají 

úplně jinak, neţ tomu v minulosti bývalo. Máme zde pouze dvacet pět dětí a snaţíme se, aby se zde 

cítily jako doma," tvrdí Sýkora. Vila, ve které dětské centrum sídlí, jeho slova potvrzuje. Barevné zdi, 

http://kromerizsky.denik.cz/
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útulné pokojíčky, spousta hraček a neustále se usmívající zdravotnice neboli tety. "Je tady spousta 

dětí, které jsou opravdu divoké a potřebují speciální péči, zacházení. K dispozici jsou i rehabilitace či 

logopedie. Pochybuji, ţe takhle odborného přístupu se drobotině bude dostávat u pěstounů, kteří 

budou mít na starosti dalších sedm dětí. U nás v současné době pracuje aţ třicet odborníků, kteří se 

dětem neustále věnují," vysvětluje Sýkora.  

Jiného názoru je však krajská radní pro oblast sociálních věcí Tatiana Nersesjan. "Myšlenka 

transformace a sjednocení péče o ohroţené děti má racionální opodstatnění. Dnešní roztříštěnost mezi 

více resortů, jakými jsou kojenecké ústavy, dětské domovy, domovy pro osoby se zdravotním 

postiţením, sociální sluţby pro rodiny s dětmi a pěstounství, komplikuje zkvalitňování a koordinaci 

této péče," domnívá se radní Zlínského kraje.  

Přesto si uvědomuje, ţe zajistit dostatečnou síť kvalitních profesionálních pěstounů v kraji je 

bezpochyby velmi náročný úkol. Také přiznala, ţe vţdy bude zapotřebí téţ pobytových zařízení pro 

určité skupiny dětí.  

"Můj názor je, ţe profesionální pěstounská péče jen rozšíří mozaiku moţných řešení péče o ohroţené 

děti, neţ ţe by zcela nahradila péči dětských domovů. Přesto povaţuji péči o dítě v pěstounské rodině 

ve srovnání s ústavní péčí za přirozenější. Je však třeba velmi pečlivě ošetřit všechna případná rizika a 

zajistit dostatečnou kontrolu," poznamenala Nersesjan.  

V Dětském centru na Burešově se jiţ několikrát setkali se situací, kdy dítě vystřídalo několik 

pěstounských rodin a samo pak prosilo, aby uţ do další nemuselo být přiděleno. "V dětském centru 

mají svůj řád a to jim dodává pocit bezpečí. Mají kolem sebe nejen lidi, kteří se jim věnují na sto 

procent, ale také své kamarády," podotkla vrchní sestra Marcela, která v Dětském centru na Burešově 

pracuje jiţ pět let.  

Návrhem zrušit dětská centra byli podle ní pracovníci zděšeni. "Neumíte si představit, jak je to krásné, 

kdyţ se sem vracejí jiţ dospělí lidé jen tak se podívat, pozdravit a říct, jak rádi na toto místo 

vzpomínají. Pro mnohé z nich je toto místo domovem," říká se slzami v očích vrchní sestra. 

Místopředsedkyně Senátu Alena Gajdůšková netuší, jaký by zrušení mělo dopad. "Myslím, ţe tohle by 

mělo více objasnit právě ministerstvo a na rovinu říct, co by se s dětmi stalo. Jelikoţ to, ţe není 

dostatek pěstounů a zájem je malý, je fakt," upozornila senátorka. Za chystaným zákonem podle ní 

stojí ideologie, ţe jakákoli rodina je lepší neţ dětská centra. "To je samozřejmě nesmysl," oponuje 

Gajdůšková s tím, ţe české kojenecké a dětské ústavy jsou dnes na vysoké úrovni a jsou tzv. 

rodinného typu.  

Ministerstvo navrhuje, ţe nově vytvořeným pěstounským rodinám dobře zaplatí. I v této placené 

sluţbě vidí senátorka problém. "V tomto případě se váţně bojím o ty děti. Dokáţu si představit, ţe 

lidé, kteří jsou dnes bez práce, si řeknou: Tak si vezmeme pár dětí a budeme mít zajištěný příjem. Uţ 

jednou tady byl případ, kdy pěstouny vyznamenal prezident a pak se přišlo na to, ţe ty děti týrali. To 

zkrátka není tak jednoduché. Ty děti nejsou jen zlatíčka. Jsou to děti, které mají problémy a nejsou to 

andílci," připomíná Gajdůšková. Také ředitel centra Burešov přiznává, ţe většina dětí skutečně patří 

mezi nezvladatelné a mnohdy pěstoun nezvládne s takovými dětmi pracovat.  

Těţká situace a dva zcela odlišné pohledy. Uprostřed toho všeho děti, kterých se však nikdo ptát 

nebude. Řešení? Podle místopředsedkyně Senátu jednoduché. "Pokud někdo má výhrady k tomu, jak 

tato dětská či kojenecká centra fungují, tak se bavme o tom, jak je zlepšit. Zkusme také nastavovat 

podmínky, aby se pěstounské rodiny hledaly lépe a děti mohly být co nejrychleji umístěny do určitých 

adekvátních rodin," uzavřela Gajdůšková.  

Senátorka po Burešově navštívila také kojenecký ústav ve Valašském Meziříčí. Tamní ředitelka 

Dagmar Stárková je z plánu vlády také v šoku. Strach z rušení dětských a kojeneckých ústavů vládne 

ale ve všech těchto zařízeních ve Zlínském kraji.  

 

(ZUZANA MOLKOVÁ)  

 

---  

 

"Ministerstvo by mělo na rovinu říct, co by se s dětmi stalo. Ţe není dostatek pěstounů, je fakt." 

Senátorka Alena Gajdůšková 
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Velehrad: o postižené nebudou pečovat v ústavech, ale doma 

 

Velehrad – Velká revoluce pro zdravotně postiţené lidi se odehrává v České republice. Změny se 

dotýkají také poutního Velehradu na Slovácku. Ne pobyt v ústavu, ale chráněné bydlení svou podobou 

se blíţící normálnímu ţivotu. To je základ projektu Podpora transformace sociálních sluţeb, který ve 

spolupráci s kraji připravilo Ministerstvo práce a sociálních věcí. Je do něj zapojen také domov 

Salašská na Velehradě.  

"Uţivatelé uţ nebudou bydlet ve velkokapacitních zařízeních, ale doma v bytech a domcích maximálně 

po šesti osobách. Zaţijí běţný denní reţim jako ostatní lidé včetně docházky do školy a zaměstnání," 

uvedla koordinátorka projektu Pavlína Vavřiníková s tím, ţe přednostmi takové změny jsou zkvalitnění 

péče a individuální přístup sociálních pracovníků.  

Na Velehradě tak zařízení na Salašské ulici například k začátku příštího roku opustí sedm uţivatelek. 

"Odejdou do chráněného bydlení k řádovým sestrám," poznamenala Vavřiníková.  

 

Pokračování na straně 2  

 

Dokončení ze strany 1  

 

O postiţené nebudou pečovat v ústavech, ale doma  

 

Podobným způsobem by se měl domov, ve kterém se nyní starají o pětaosmdesát hendikepovaných, 

do roku 2015 vyprázdnit.  

Do transformace je zapojeno dvaatřicet organizací po celé republice. Svůj nový domov by měly najít 

bezmála čtyři tisíce hendikepovaných lidí. Projekt částkou 1,3 miliardy korun dotují evropské fondy.  

 

http://www.slovacky.denik.cz/
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V běžné škole z něho bude otloukánek 

 

BEROUN Devítiletému Františkovi přečtou v berounské praktické (bývalé zvláštní) škole pohádku a on 

ji potom doma dokáţe zpaměti celou přeříkat. "Má fenomenální paměť," říká jeho matka Lada Wilke. 

"Ale jen krátkodobou," dodává. Její syn je autista, také dysgrafik, navíc špatně vidí a mluví. Před 

dvěma lety se matka musela rozhodnout, zda syna pošle na běţnou základku, nebo na praktickou 

školu. Zvolila druhou variantu.  

Teď má strach, ţe za čtyři roky Františkovu školu zavřou. Vláda totiţ minulý týden schválila strategii, 

v níţ se zavazuje, ţe se v roce 2015 neotevře ani jedna praktická škola, kam chodí děti s lehkým 

mentálním postiţením.  

"Moje dítě vypadá úplně normálně, je blonďaté, modrooké. Kdyţ se začne projevovat, je to ale pro lidi 

šok. Obzvláště kdyţ ho pustíte do dětského kolektivu vrstevníků, tak to děti vycítí a do dvou minut je 

naprostý otloukánek," popisuje své zkušenosti Wilke.  

Ţe by začal František chodit na běţnou základku, si proto nedokáţe představit. "Je ve druhé třídě a 

zatím umí jen několik písmen a počítat do šesti," ilustruje. "Navíc mu vadí hluk. A také nemá rád, 

kdyţ se ho někdo moc dotýká, takţe jít na oběd ve strkanici je nereálné," pokračuje Wilke.  

Variantu, ţe by syna dala do speciální školy, určené pro děti s těţkým mentálním či zdravotním 

postiţením, také odmítá.  

Společně s ostatními rodiči dětí z berounské praktické školy se proto ţena rozhodla "mobilizovat" 

politiky, aby se proti strategii postavili. Rozeslali dopisy do sněmovny i do Senátu, sešli se uţ se 

http://www.lidovky.cz/
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senátorem za ODS Jiřím Oberfalzerem, kterým jim přislíbil podporu v jejich boji.  

"Uţ mám zaţádáno u ministra školství o přijetí. Musíme rozlišovat mezi dětmi, které je moţné 

integrovat a které potřebují speciální podmínky," míní Oberfalzer.  

 

Pokračování na straně 3  

Dokončení ze strany 1  

 

Je ale pravděpodobné, ţe Oberfalzer najde s ministrem školství Josefem Dobešem společnou řeč. 

Dobeš sice strategii (a tedy i zrušení praktických škol) v říjnu ve vládě podpořil, záhy poté, co se 

Asociace speciálních pedagogů proti likvidaci těchto škol postavila, ale prohlásil, ţe je rozhodně rušit 

nehodlá. "Vzniknou koordinační skupiny, které budou monitorovat dodrţování strategie," upozorňuje 

vládní zmocněnkyně pro lidská práva Monika Šimůnková, která se chce s Dobešem v nejbliţší době 

sejít a problém si vyjasnit. Pokud Dobeš odmítne strategii naplnit, je otázkou, zda na něj bude vláda 

tlačit.  

Premiér Petr Nečas se ke sporu odmítl vyjádřit.  

Strategie řeší problém komplexně Kontroverzní bod ve vládním materiálu zřejmě narazí i na odpor 

některých běţných škol. "Mluvil jsem s kolegy, s rušením nesouhlasí. Inkluze (zapojování postiţených 

a sociálně znevýhodněných dětí do běţných škol – pozn. red.) do určité míry jde a je potřebná, ale má 

nějakou hranici," řekl LN Pravoslav Němeček, viceprezident Asociace ředitelů základních škol.  

Martin Šimáček, šéf Agentury pro sociální začleňování v romských lokalitách, která strategii na období 

2011–2015 připravila, upozorňuje, ţe rušení praktických škol předchází řada opatření, jako posílení 

poradenských pracovišť, navýšení počtu asistentů či profesní příprava učitelů.  

"Cílem je, aby byl maximálně naplněn vzdělávací potenciál kaţdého dítěte. Kdyţ se podíváte do 

praktických škol, tak je jejich šance na úspěch v ţivotě výrazně omezená právě kvůli tomu, ţe se 

vzdělávají podle zjednodušených osnov," argumentuje Šimáček.  

Strategie ovšem nemá za cíl jen zrušit školní budovy, zároveň má odstranit i vzdělávací program pro 

lehce mentálně postiţené, podle něhoţ se děti v praktických školách učí. "Lze si představit, ţe tyto 

školy zaniknou a v běţných školách pro ně vzniknou speciální třídy. Skupina dětí s mentální retardací 

ale speciální vzdělávací program potřebuje," komentuje návrh Jan Michalík z Ústavu speciálně 

pedagogických studií Univerzity Palackého. "Zrušit tento vzdělávací program by znamenalo zrušit 

mentální retardaci. A tu nezrušíte, ta prostě existuje," dodal Michalík.  

 

(BARBORA ŘÍHOVÁ, JARKA SYNÁČOVÁ)  

 

---  

 

Co je ve strategii?  

 

- Vláda v říjnu schválila Strategii boje proti sociálnímu vyloučení 2011–2015. Materiál se věnuje 

otázce bydlení, sociálních sluţeb či zaměstnanosti.  

- V kapitole o vzdělávání se řeší zavedení moţnosti nařídit docházku do mateřské školy, navýšení 

počtu asistentů či boj se záškoláctvím.  

- Ve sporné pasáţi stojí, ţe cílem transformace je "znemoţnění provozování základních škol zřízených 

pro děti s lehkým mentálním postiţením".  

- Jedním z argumentů pro zrušení praktických škol je, ţe integrace dětí do těch běţných později zvýší 

uplatnitelnost absolventů na trhu práce.  

- Odborníci také upozorňují na fakt, ţe se do praktických škol často dostávají děti, které tam nepatří 

(mnohdy ze sociálně vyloučených rodin).  

 

Foto: Devítiletý František  

FOTO L. WILKE  

 

Foto: František v berounské praktické škole i s matkou Ladou Wilke. Ta spolu s dalšími rodiči bojuje za 

zachování školy.  
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FOTO LADA WILKE  
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V ČR by mohl od fungovat systém dlouhodobé péče 

 

 

http://www.denik.cz/z_domova/cr-by-mohl-od-fungovat-system-20111110.html 

 

Skóre:  0.83 

Název:  VELEHRAD - Postiţení budou bydlet sami v bytech 

Zdroj:  Slovácké noviny - týdeník 

Datum:  11.11.2011 

Str.:  2 

Pořadí:  3 

Zpracováno:  11.11.2011 01:53:06 

Náklad:  252466 

Číslo:  45 

Podtitulek:  ZPRAVODAJSKÁ MOZAIKA ZE SLOVÁCKA 

Rubrika:  Slovácko 

Autor:  lap 

Odkaz:  http://slovacky.denik.cz/ special_region/ 

tydenik_slovacko/  

ISSN:  1213-2020 

Jazyk:  cz 

http://www.denik.cz/z_domova/cr-by-mohl-od-fungovat-system-20111110.html
http://www.denik.cz/z_domova/cr-by-mohl-od-fungovat-system-20111110.html
http://www.anopress.cz/Web/PagesFree/GetPageWithKeywords.aspx?page=http://www.denik.cz/z_domova/cr-by-mohl-od-fungovat-system-20111110.html
http://www.denik.cz/z_domova/cr-by-mohl-od-fungovat-system-20111110.html
http://slovacky.denik.cz/special_region/tydenik_slovacko/
http://slovacky.denik.cz/special_region/tydenik_slovacko/
http://www.anopress.cz/Web/PagesFree/GetPageWithKeywords.aspx?page=http://slovacky.denik.cz/special_region/tydenik_slovacko/
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VELEHRAD - Postižení budou bydlet sami v bytech 

 

Velká revoluce pro zdravotně postiţené lidi se odehrává v České republice. Změny se dotýkají také 

poutního Velehrad na Slovácku. Ne pobyt v ústavu, ale chráněné bydlení svou podobou se blíţící 

normálnímu ţivotu. To je základ projektu Podpora transformace sociálních sluţeb, který ve spolupráci 

s kraji připravilo Ministerstvo práce a sociálních věcí. Je do něj zapojen také domov Salašská na 

Velehradě. "Uţivatelé uţ nebudou bydlet ve velkokapacitních zařízeních, ale doma v bytech a domcích 

maximálně po šesti osobách. Zaţijí běţný denní reţim jako ostatní lidé včetně docházky do školy a 

zaměstnání," uvedla koordinátorka projektu Pavlína Vavřiníková s tím, ţe přednostmi takové změny 

jsou zkvalitnění péče a individuální přístup sociálních pracovníků. Na Velehradě tak zařízení na 

Salašské ulici například k začátku příštího roku opustí sedm uţivatelek. "Odejdou do chráněného 

bydlení k řádovým sestrám," poznamenala Vavřiníková. Podobným způsobem by se měl domov, ve 

kterém se nyní starají o pětaosmdesát hendikepovaných, do roku 2015 vyprázdnit. Do transformace 

je zapojeno dvaatřicet organizací po celé republice.  

 

Skóre:  0.82 

Název:  Ústav v Horním Ţlebu byl úspěšně přestěhován 

Zdroj:  Děčínský deník 

Datum:  11.11.2011 

Str.:  3 

Zpracováno:  11.11.2011 04:20:10 

Náklad:  227957 

Ročník:  14 

Číslo:  264 

Rubrika:  děčínsko 

Autor:  sl 

Odkaz:  http://www.decinsky.denik.cz/  

ISSN:  1214-8490 

Jazyk:  cz 

Oblast:  Regionální deníky - Liberecký a Ústecký kraj 

Zkratka oblasti:  VL 

Zkratka zdroje:  VLSD 

Identifikace:  VLSD20111111010013 

Čtenost-Sled.:  97000 

Klíčová slova: sociální (2), služba, transformace, služby  

Ústav v Horním Žlebu byl úspěšně přestěhován 

 

Děčín - Domov pro osoby se zdravotním postiţením má novou adresu. Od roku 1981 byla ţenám s 

mentálním postiţením od 18 let věku poskytována sociální pobytová sluţba v Horním Ţlebu. Od 1. 

http://www.decinsky.denik.cz/
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listopadu došlo k zásadní změně, domov se přemístil do Děčína do Březové ulice. Stěhování bylo nutné 

kvůli zhoršujícímu se technickému stavu všech budov, a to včetně památkově chráněné vily Waldstein 

i opěrných zdí. Na stěhování bude navazovat samotná transformace sociální sluţby Domov pro osoby 

se zdravotním postiţením. V praxi se bude jednat o pozvolné začleňování klientek do přirozeného 

společenského prostředí.  
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Klienty stodského domova čeká stěhování 

 

Stod, Plzeň - Ministerstvo práce a sociálních věcí schválilo začátkem měsíce projekt nazvaný 

Transformace DOZP Stod – 1. etapa. Stodský domov pro osoby se zdravotním postiţením se díky 

němu změní v zařízení poskytující uţivatelům sluţby v jejich přirozeném prostředí. Šedesát osm 

klientů se během tří let přestěhuje do nových domácností, které vyrostou poblíţ Stodu. Klienti uţ 

nebudou muset trávit veškerý čas v ústavním zařízení, ale budou moci ţít svůj ţivot v běţné 

společnosti. Příspěvková organizace DOZP Stod, jejímţ zřizovatelem je Plzeňský kraj, patří mezi 32 

pobytových zařízení v celé republice, které se pilotního projektu transformace účastní. V jeho první 

etapě budou zrekonstruovány nebo nově vybudovány byty a domky v Holýšově, Stodě, Dnešicích a 

http://sokolovsky.denik.cz/
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Nýřanech. V kaţdé domácnosti bude ţít skupinka maximálně šesti muţů. Personál jim bude pomáhat 

zvládnout ty činnosti, s nimiţ budou potřebovat pomoci.  

"Dlouhá léta se v naší společnosti nikdo nepozastavoval nad tím, ţe některým spoluobčanům bylo 

upíráno právo proţít ţivot společně se svými blízkými a zároveň v místě, které mají rádi. 

Transformace jim to umoţní," dodává krajský radní pro oblast sociálních věcí Miroslav Brabec.  

O pozitivech projektu je přesvědčen i ředitel zařízení Radomír Bednář. "Ţije zde například klient 

Václav, který se má stěhovat k příbuzným do Nýřan. Nyní se příliš nevídají, ale po přestěhování tyto 

vazby zesílí. Václav bude moci vyuţít v daleko větší míře nejen veřejné sluţby v dané lokalitě, ale také 

být v blízkosti své rodiny a přátel. Bydlení, ve kterém bude ţít, se pro něj stane skutečným 

domovem," uvedl ředitel.  

 

(pk)  
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Storypoint je k setkávání 

 

Plzeň -- Přilákat a propojit uţivatele i dárce sociálních sluţeb je cílem Storypointu Diakonie 

Českobratrské církve evangelické (ČCE), který byl ve středu otevřen v centru Plzně. S veřejností a 

http://sokolovsky.denik.cz/
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sponzory bude pravidelně komunikovat prostřednictvím výstav, přednášek, seminářů a hlavně příběhů 

lidí, o něţ Diakonie ČCE pečuje. Uvedl to, koordinátor Storypointu Jan Vyškovský. "Chceme, aby byly 

vidět potřeby našich klientů. Tohle je místo, kde bychom se chtěli setkat se sponzorem," dodal. 

Domnívá se, ţe kaţdého sponzora zaujme jiná ze sluţeb, které Storypoint zajišťuje.  

Ve Storypointu budou také odborné semináře k sociálním sluţbám, humanitární pomoci a ekologii. 

Místo setkávání je určeno i pro veřejnost. "Je to jeden z důvodů, proč jsme se do této náročné práce 

pustili, spousta práce v sociálních sluţbách není vůbec vidět. Vzhledem k tomu, ţe je také 

subvencovaná z veřejných peněz, grantů i od dárců, chceme ji zpřístupnit," dodal koordinátor.  

Diakonie ČCE, je druhou největší neziskovou organizací v republice poskytující sociální sluţby, tedy 

sociálně zdravotní, vzdělávací a pastorační. Pomáhá tisícům klientů, a to od rodin s postiţenými dětmi 

přes provoz azylových domů a chráněných dílen po seniorská zařízení a hospice. Řeší bydlení, 

zaměstnávání a rehabilitaci klientů. V Česku funguje od roku 1903 s přestávkou mezi lety 1952 aţ 

1989.  

Prostor Storypointu bude podle Vyškovského veřejnosti k dispozici v době, kdy je v Prokopově ulici 

největší pohyb, tedy pondělí aţ čtvrtek od 13 do 17 hodin.  

 

(čtk)  
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Nadace OKD rozdávala ceny za neziskové projekty 

http://pravo.novinky.cz/
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OSTRAVA – Nadace OKD ve čtvrtek večer oceňovala nejlepší neziskové projekty v Moravskoslezském 

kraji. V hlavní kategorii Osobnost roku zvítězil Česlav Santarius, který před dvaceti lety zaloţil 

humanitární organizaci Slezská diakonie a letos odešel do důchodu.  

Ceny se rozdávaly v kompresorovně Hornického muzea v OstravěPetřkovicích. "O vítězích rozhodovala 

veřejnost," informoval mluvčí nadace Vladislav Sobol. Další cenu získala například karvinská Iniciativa 

Dokořán, která kaţdoročně pořádá letní multikulturní festival stejného jména. Sošku a desetitisícový 

šek si odnesli zástupci ostravské Charity svatého Alexandra, která vybudovala v areálu bývalého dolu 

chráněnou dílnu pro 50 handicapovaných osob a nyní dokončuje rekonstrukci další budovy pro 

chráněné bydlení.  

"Peníze od OKD a dalších dárců se mění v dobré skutky díky neziskovým organizacím, které v našem 

regionu i v celé republice působí. Povaţuji za důleţité je alespoň takto symbolicky ocenit, protoţe v 

nich pracují lidé, kteří často za minimální odměnu nebo zdarma dělají radost svému okolí a pomáhají 

těm, kteří tolik štěstí nemají a musejí se spolehnout na pomoc svého okolí," uvedla předsedkyně 

správní rady Nadace OKD Petra Mašínová.  

 

Regionální mutace| Právo - Severní Morava  
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Ministerstvo vyhlásilo druhou fázi reformy zdravotnictví 

 

Po legislativní smršti uplynulých měsíců, jíţ nakonec normy připravené ministerstvem zdravotnictví 

prošly relativně beze ztrát, vedení resortu oficiálně vyhlásilo druhou fázi reformy. Její páteří mají být 

http://www.medical-tribune.cz/
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tři klíčové zákony – o univerzitních nemocnicích, o dlouhodobé péči a o zdravotních pojišťovnách.  

 

Po zákonu o zdravotních sluţbách a novele zákona o zdravotním pojištění připravilo ministerstvo 

zdravotnictví další normy, které mají potenciál přinést systémovou změnu. Minulý týden představilo tři 

z nich. V první řadě jde o návrh zákona o zdravotních pojišťovnách. Ten by měl na jedné straně 

plátcům přinést větší zodpovědnost, na druhé jim dát i větší pravomoci. Postavení VZP by pak napříště 

mělo být stejné jako u ostatních zdravotních pojišťoven. Zatím je v některých směrech její pozice 

výlučná na základě zvláštního zákona. Posílit by se měla role vedení pojišťoven a správních rad, v 

nichţ by měli rovné zastoupení zaměstnavatelé, pojištěnci a stát.  

"Zamýšlíme racionalizaci samosprávných orgánů pojišťoven. Z úsporných důvodů plánujeme zrušení 

dozorčích rad, dále obsazování správních rad méně podle stranického a více podle odborného klíče a 

zejména ručení majetkem členů správních rad. Tak napomůţeme větší zainteresovanosti členů na 

vyšší efektivitě pojišťovny," uvedl náměstek ministra pro zdravotní pojištění Petr Nosek.  

Dojde i ke zřízení Kanceláře zdravotních pojišťoven, která bude jakousi zastřešující servisní organizací 

starající se o obecnou agendu. Měla by obhospodařovat registry a zajišťovat existenci dostatečných 

datových zdrojů tak, aby zdravotnictví mohlo být řízeno pokud moţno na základě dostatečně 

exaktních podkladů. Tato instituce je přitom z hlediska nákladů koncipována minimalisticky, na 

náklady na její provoz by se měli plátci skládat. Zdravotní pojišťovny budou moci zakládat dceřiné 

akciové společnosti, které nabídnou připojištění. "Je tomu tak proto, aby peníze určené na pokrytí 

zdravotní péče nekončily mimo systém," řekl ministr zdravotnictví Leoš Heger.  

 

V dohodu vyústilo 15 let diskusí  

 

Další část reformy bude obsahovat i přeměnu statutu fakultních nemocnic na nemocnice univerzitní. 

Univerzitní nemocnice by měly být neziskovými subjekty – právnickými osobami sui generis. Jejich 

seznam by měl zákon přímo obsahovat. Se zde uvedenými nemocnicemi budou mít zdravotní 

pojišťovny povinnost navázat smlouvy. Základem pro jejich fungování by měla být smlouva mezi 

univerzitní nemocnicí a lékařskými fakultami. Nemocnici by vedla správní rada, v níţ by zasedali 

zástupci vysokých škol, státu i krajů. Nově by i vybírala ředitele, jehoţ dosud jmenuje ministr 

zdravotnictví. "Po 15 letech diskusí se podařilo s lékařskými fakultami učinit určitou dohodu o podobě 

tohoto návrhu zákona," uvedl Hegerův náměstek pro legislativu Martin Plíšek. Univerzitní nemocnici 

bude moţné případně zrušit jen zákonem. "Napříště uţ by ředitelé fakultních nemocnic neměli být 

přímo odvolavatelní ministrem, ale správní radou, která se bude skládat ze zástupců státu i univerzit. 

Tento krok vnímáme rovněţ jako protikorupční, neboť posílí a diverzifikuje kontrolní mechanismy v 

oblasti hospodaření nemocnic. Zákon bude obsahovat také pojistku proti privatizaci," vysvětluje 

náměstek Plíšek. Jedním ze záměrů tohoto zákona je také zredukovat rozdíly mezi "školskými" a 

"nemocničními" úvazky, v praxi zdroj určité nespokojenosti zdravotníků.  

 

Zdravotnickou a sociální péči nelze ostře oddělit  

 

Třetím pilířem by pak měl být zákon o dlouhodobé péči. Na jeho přípravě spolupracuje Hegerův úřad s 

ministerstvem práce a sociálních věcí. Oba ministři podepsali uţ v létě společnou dohodu. Tato právní 

norma má za úkol především vyřešit problematiku pacientů, kteří jsou ve stabilizovaném stavu, 

potřebují sociální pečovatelskou sluţbu, ale jsou situováni ve zdravotnických zařízeních, či klientů 

zařízení sociální péče, kteří dlouhodobě potřebují naopak péči ošetřovatelskou. Nynější stav je 
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nevyhovující, neboť podmínky pacientů umístěných ve zdravotnických zařízeních se výrazně liší od 

podmínek v ústavech sociální péče, i kdyţ jsou fakticky tyto osoby ve stejném zdravotním stavu. 

"Novým zákonem dojde k vymezení a průniku obou oblastí a především k dořešení financování. 

Racionalizací tak bude moţné za stejný objem prostředků dosáhnout většího objemu péče," uvedl 

ministr Heger.  

Zákon by měl upravit financování léčby a opatrování dlouhodobě nemocných, kteří potřebují zdravotní 

i sociální sluţby. Měl by podporovat péči v domácím prostředí, ne v léčebnách. "Dlouhodobí pacienti 

jsou vţdycky trošku zdravotničtí a trošku sociální. Současná legislativa je nutí, aby se rozdělili ostrou 

hranicí, která v reálném ţivotě neexistuje. Mezi sférami je obrovský překryv," řekl ministr Heger. 

Dlouhodobou péči v Česku potřebuje nyní kolem 150 000 aţ 170 000 lidí. Náklady na ni ročně činí asi 

30 miliard korun, tedy procento hrubého domácího produktu.  

V nejbliţší době by měl také pokračovat tlak na redukci lůţek. Ministerstvo argumentuje mimo jiné 

tím, ţe v Česku připadá na 1 000 obyvatel 5,2 akutního lůţka, v zemích OECD v průměru 3,8 lůţka. 

Obloţnost lůţek v ČR je asi 72 %, v zahraničí se pohybuje okolo 80 procent.  

 

(ed)  

 

Foto: Doc. Leoš Heger  
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Pardubický kraj - Budou kojenecké ústavy v roce 2014 zrušeny a péče o děti ve věku do tří let 

obstarají profesionální pěstouni? Mají ředitelé kojeneckých ústavů pravdu, kdyţ říkají, ţe se tak 

rozbourá kvalitní fungující systém péče, kterou by nám jinde mohli závidět? Jak pádné mají 

argumenty a poslouchá je někdo? Rozumí naopak veřejnost záměrům předkladatelů reformních změn 

v systému péče o ohroţené děti? Odpovědi přinese workshop Budoucnost kojeneckých ústavů", který 

se koná v pardubickém Administrativním centru Na Vinici 15. listopadu. Návrh transformace vysvětlí a 

na argumenty zástupců kojeneckých ústavů z celé republiky budou odpovídat poslankyně Helena 

Langšádlová a ředitel odboru rodiny a dávkových systémů ministerstva práce a sociálních věcí Miloslav 

Macela, který říká: "Ústavní péče by měla být aţ poslední moţností. Nejdříve se proto bude řešit 

situace v biologické rodině tak, aby dítě mohlo vyrůstat s vlastními rodiči." V nejistotě jsou proto 

ředitelé kojeneckých ústavů a dětských center uţ dlouhé měsíce. Média uţ týdny přinášejí informace o 

převedení kojeneckých ústavů z působnosti ministerstva zdravotnictví na ministerstvo práce a 

sociálních věcí a zprávy o jejich následném postupném útlumu a aţ zrušení. Cílem je profesionální 

pěstounská péče. Vše se děje bez diskuze s těmi, kterých se to bezprostředně týká. Tento rychlý 

převod má podle zástupců kojeneckých ústavů a pediatrických odborníků mnohá úskalí. Nelíbí se jim, 

jak se v souvislosti s touto péčí o domovech veřejně hovoří. "Mrzí nás, ţe tato významná zákonná 

norma neprošla řádným připomínkovým řízením, nebyla vůbec diskutována s odbornou veřejností a 

byly snahy ji prosadit jako poslanecký pozměňovací návrh k zákonu o zdravotních sluţbách, coţ se 

naštěstí nepodařilo," říkají zástupci České lékařské společnosti Jana Evangelisty Purkyně (ČLS JEP) v 

dopise, který adresovali ministrům Leoši Hegerovi a Jaromíru Drábkovi v září letošního roku.  

"Nejdříve je potřeba vytvořit systém pěstounské péče včetně odborného poradenství a vzdělávání 

pěstounů a ekonomického zabezpečení. Teprve pak lze uvaţovat o postupném omezení či rušení 

kojeneckých ústavů a podobných zařízení, kde dosud děti bez vlastní rodiny vyrůstají." Pod tato slova 

se v dopise ministrům podepsal i František Schneiberg, předseda Společnosti sociální pediatrie ČLS 

JEP. "Zatím jsme však i od pracovníků ministerstva slyšeli pouze o rušení zařízení a o tom, ţe se 

systém profesionální pěstounské péče bude postupně vytvářet. To povaţujeme za ohroţující pro děti v 

zařízeních, protoţe skutečně nikdy "nelze stavět dům od střechy." V kojeneckých ústavech a dětských 

domovech pro děti do tří let jsou ošetřovány děti od několika dní věku, kdy podle odborníků 

jednoznačně dominuje péče, poskytovaná vyškoleným odborným zdravotnickým personálem, 

pediatry, dětskými sestrami. "Péči poskytujeme dětem s postiţením, s tracheostomií, gastrostomií a 

dalšími problémy vyţadujícími ošetřovatelskou péči. Jsou přijímány děti zanedbávané, týrané, 

vyţadující dlouhodobou specializovanou psychologickou péči, děti vyţadující pro svůj zdravotní stav 

dlouhodobou rehabilitační péči, děti drogově závislých matek s abstinenčními příznaky, děti vyţadující 

podrobnou diagnostiku před umístěním do náhradní rodinné péče a další," vysvětluje Drahomíra 

Peřinová, ředitelka Dětského centra Veská. "Domníváme se, ţe by převodem do rezortu práce a 

sociálních věcí došlo k výraznému omezení zdravotní péče o tyto děti, a zároveň patrně i k 

nesystémovému kroku, kdy zdravotní péče by musela být poskytována jiným neţ zdravotnickým 

rezortem," doplňuje Zora Hammerová, ředitelka kojeneckého ústavu ve Svitavách.  

Pokud by došlo skutečně ke zrušení uvedených zařízení, došlo by také k neţádoucímu efektu. "Tyto 

děti by zůstávaly delší dobu leţet na neonatologických a nemocničních dětských odděleních, tedy na 

akutních lůţkách. To by bylo v rozporu se snahou důsledně oddělit péči akutní léčebnou a následnou a 

nemohlo by dojít k plánované redukci dětských lůţek v nemocnicích, zejména tam, kde je lůţek málo 

a není dostupný vhodný komplement. Ta by pak existovala i nadále a hospitalizovala děti jinak 

umísťované do kojeneckých ústavů a dětských domovů," vysvětluje František Schneiberg.  



 

Národní centrum podpory transformace sociálních služeb, 3P Consulting, s. r. o. Římská 12, 120 00  Praha 2  

telefon: (+420) 739 548 469 | e-mail: info@trass.cz | web: www.trass.cz 

Strana 32 

 

Diskuze  

 

Podklady pro převod gescí a rušení ústavů vycházejí podle zástupců ČLS JEP mimo jiné ze zprávy 

vysokého komisaře pro lidská práva, která je zavádějící. Zpráva argumentuje zkušenostmi Rumunska 

a nezohledňuje dosavadní transformaci uvedených zařízení v České republice, kde při kojeneckých 

ústavech a dětských domovech vzniklo jiţ třináct dětských center, která rozvíjejí sluţby pro rodiny, 

přijímají matky v zácviku v péči a otevírají se ambulantním sluţbám.  

Proto se občanské sdruţení HanyCom rozhodlo uspořádat workshop, jehoţ cílem je vytvořit prostor 

pro názory všech stran, které mají k problematice co říci. Budou mít moţnost v jednom čase a na 

jednom místě vysvětlit a obhájit své názory. Na workshopu vytvoří tvůrčí pracovní atmosféru a prostor 

pro širokou paletu názorů zainteresovaných stran.  

Debaty se zúčastní ředitelé kojeneckých ústavů, zástupci České lékařské společnosti, ministerstva 

zdravotnictví Lucie Krausová a ministerstva práce a sociálních věcí Miloslav Macela, radní 

Pardubického kraje Markéta Tauberová a Jiří Brýdl, poslanci a senátoři.  
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Zákony pro druhou část reformy zdravotnictví 

 

Podle ministra zdravotnictví doc. MUDr. Leoš Hegera, CSc., má ČR v současnosti jiţ za sebou třetinu 

reformy zdravotnictví – dvě třetiny nás tedy ještě čekají. Z legislativního pohledu reprezentují druhou 

reformní třetinu zejména tři zákony.  

 

http://www.zdravky.cz/
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Návrh zákona o dlouhodobé péči  

 

Dlouhodobá péče představuje široké spektrum kombinovaných zdravotních a sociálních sluţeb, které 

potřebují osoby závislé na cizí pomoci. Lze konstatovat, ţe dnes nefungují optimálně sociální sluţby ve 

zdravotnických zařízeních ani ošetřovatelská péče v zařízeních sociálních. Navíc stejně nemocní lidé se 

pohybují mezi třemi sektory s různě dostupnými a kvalitními sluţbami – v domácnostech, v 

pobytových sociálních zařízeních a v lůţkových zdravotnických zařízeních.  

Odhady udávají, ţe do oblasti dlouhodobé péče spadá 150 tisíc osob a veřejné náklady v této sféře 

dosahují ročně 30 miliard korun, placených jak z prostředků na zdravotní, tak na sociální péči.  

Ministerstvo zdravotnictví a ministerstvo práce a sociálních věcí prostřednictvím tohoto zákona jasně 

vymezí dlouhodobou péči od ostatní zdravotnické a ostatní sociální problematiky. Základní ideou 

řešení je posílení terénních sluţeb a domácí péče. Toto řešení se bude opírat zejména o:  

- Posuzování potřeb a poskytnutí odpovídající kombinace ošetřovatelských a pečovatelských sluţeb;  

- Úpravy kompetencí a vzdělávání nelékařských pracovníků a sociálních pracovníků;  

- Jednotné stanovení poţadavků a standardů kvality v pobytových zařízeních.  

Zákon o dlouhodobé péči, jehoţ věcný návrh jiţ byl předloţen vládě, povede k efektivnějšímu 

hospodaření se stávajícími zdroji a nebude proto znamenat navýšení finančních prostředků. Zlepší 

dostupnost potřebných zdravotních i sociálních sluţeb a vyjasní role a postavení aktérů ve smyslu 

zodpovědnosti, kompetencí. Povede k nárůstu zaměstnanosti v této oblasti a tím, ţe zlepší efektivitu 

pracovní síly a podmínky pečujících, i k poklesu negativních důsledků péče o členy vlastní rodiny.  

 

Návrh zákona o zdravotních pojišťovnách  

 

Tato norma odstraní nynější nelogickou existenci dvou zákonů (o VZP ČR, resp. o oborových ZP) a tím 

sjednotí podmínky fungování všech pojišťoven.  

Pravidla činnosti a vykazování stanoví zákon v dimenzích corporate governance (kodexu správy a 

řízení) běţných v západním světě. Zásadními prvky připravované zákonné úpravy jsou:  

- Povinná neziskovost zdravotních pojišťoven;  

- Odpovědnost pojišťoven za tvorbu a kultivaci sítě zdravotnických zařízení, vč. rozsahu zdravotní 

péče a její časové a místní dostupnosti. Ochrana pacientů a respektování práv poskytovatelů péče;  

- Posílení role managementu a správních rad pojišťoven při současném zvýšení jejich právní 

odpovědnosti (vč. ručení majetkem);  

- Právo pojišťoven soutěţit v oblasti sluţeb zdravotnických zařízení i v oblasti léků a zdravotnických 

prostředků;  

- Právo pojišťoven uplatnit na základě kontroly části poskytnuté zdravotní péče sankce;  

- Výlučná moţnost zakládání dceřiných akciových společností pro zdravotní připojištění.  

Zákon přesně specifikuje státní dohled nad působením zdravotních pojišťoven, mj. se rozšíří spektrum 

údajů, které budou dokládat (např. ve výročních zprávách). Vznikne servisní organizace zdravotního 

pojištění (Kancelář zdravotních pojišťoven) jakoţto instituce zajišťující společné činnosti pojišťoven, 

garantující stejné podmínky a pravidla pro všechny pojišťovny, sledující kvalitu a hodnotící dostupnost 

zdravotní péče. Kancelář bude také vykonávat správu registru plátců, poskytovatelů a pojištěnců, 

bude centrem klasifikačních systémů, metodik, číselníků, centrem kapitace apod.  

S počátkem účinnosti zákona o zdravotních pojišťovnách, jehoţ věcný záměr by měla vláda obdrţet do 

konce roku, by měla být spojena novela zákona o zdravotním pojištění, která právně podchytí 

moţnost pozitivní motivace pojištěnců k zodpověnému zacházení s vlastním zdravím.  
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Návrh zákona o univerzitních nemocnicích  

 

Tato norma představuje pointu mnohaletých diskusí o transformaci fakultních nemocnic (FN). Seznam 

v zákoně určí, které ze současných FN se stanou univerzitními nemocnicemi (UN), tedy neziskovými 

subjekty – právnickými osobami svého druhu, jejichţ statut můţe být zrušen opět jen na základě 

zákona (norma tedy bude pojistkou proti případné privatizaci UN).  

Zákon reflektuje duální funkci současných FN – poskytovat zdravotní sluţby a vzdělávat. Jeho cílem je 

zefektivnění správy nemocnic a zainteresování akademické sféry na jejich dobrém hospodaření. Dále 

chce oproti současnému stavu zprůhlednit oblast pracovněprávních vztahů a úvazků. Zákon mj. 

stanoví:  

- Základem pro fungování je smlouva mezi UN a lékařskou fakultou;  

- Nejvyšším orgánem UN je správní rada, tvořená zástupci státu, vysoké školy a příslušného kraje (hl. 

m. Prahy). Ředitel UN bude jmenován správní radou;  

- Smluvní povinnost zdravotních pojišťoven a UN;  

- Převod majetku státu na UN.  

Zákon o univerzitních nemocnicích by měl vstoupit v platnost od r. 2014.  

 

(red)  
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Nové středisko Diakonie bude akčnější a silnější 

 

PLZEŇ (vej) Plzeň, Merklín a Rokycany – to jsou tři střediska Českobratrské církve evangelické, která 

se od ledna sloučí a budou fungovat jako nová organizace Diakonie ČCE – středisko Západní Čechy. 

Uvedl to první náměstek Diakonie ČCE Tomáš Nejedlo.  

Podle jeho slov vznikne sloučením středisek silnější, akčnější a celkově větší a stabilnější organizace. 

"Našich klientů se změna nijak zásadně nedotkne," podotkl Nejedlo.  

Doplnil, ţe nápad ke sloučení středisek nevzešel "shora", ale od samotných ředitelů. "Dlouhou dobu 

tady vyrůstala tři malá střediska, aţ se propletly a pak nezbývalo neţ si logicky říct: Nemá cenu mít 

střediska tři, pojďme udělat jedno velké, protoţe to má spoustu výhod. A to pro lidi v okolí, pro 

klienty, uţivatele a samozřejmě pro zaměstnance a region jako celek," vysvětlil Nejedlo. Slučování je 

podle něj trendem Diakonie, který chce v dalších měsících a letech následovat. "Znamená to vytvořit z 

určitých celků silná střediska, která mají více energie, zdrojů a kapacity k tomu, aby mohla lépe 

slouţit svým klientům a pracovat efektivněji a kvalitněji. A proto patří Plzni velký dík, protoţe právě 

tady jsou ti průkopníci, kteří prošlapávají tu cestu dalším," nechal se slyšet Nejedlo.  

Diakonie ČCE je druhou největší neziskovou organizací v republice poskytující sociální sluţby, tedy 

sociálně zdravotní, vzdělávací a pastorační. Pomáhá tisícům klientů, a to od rodin s postiţenými dětmi 

přes provoz azylových domů a chráněných dílen po seniorská zařízení a hospice. Řeší bydlení, 

zaměstnávání a rehabilitaci klientů. V Česku funguje od roku 1903 s přestávkou mezi lety 1952 aţ 

1989.  

 

Skóre:  0.85 

Název:  Postiţené začlení do domácností 

Zdroj:  Ţďárský deník 

Datum:  18.11.2011 

Str.:  3 

Zpracováno:  18.11.2011 04:30:14 

Náklad:  227957 

Ročník:  10 

Číslo:  269 

Rubrika:  ZPRAVODAJSTVÍ 

Autor:  lm 

Odkaz:  http://www.zdarsky.denik.cz/  

ISSN:  1213-8533 

Jazyk:  cz 

Oblast:  Regionální deníky - Kraj Vysočina 

Zkratka oblasti:  VV 

Zkratka zdroje:  VVNZ 

Identifikace:  VVNZ20111118010012 

Čtenost-Sled.:  66000 

Klíčová slova: Ústavu (4), péče (2), sociální, sociálních, péči 

Postižené začlení do domácností 

http://www.zdarsky.denik.cz/


 

Národní centrum podpory transformace sociálních služeb, 3P Consulting, s. r. o. Římská 12, 120 00  Praha 2  

telefon: (+420) 739 548 469 | e-mail: info@trass.cz | web: www.trass.cz 

Strana 36 

 

Velká Bíteš – Takzvanou transformaci Ústavu sociální péče Jinošov ve středu zahájili zástupci Kraje 

Vysočina odstartováním výstavby celkem pěti domů ve Velké Bíteši a Náměšti nad Oslavou. V nich 

bude od poloviny roku 2013 ţít více neţ dvacítka klientů ústavu.  

V Bíteši tak vyrostou dva domy, kde budou ţít handicapovaní lidé běţným ţivotem. Hlavní objekt v 

Náměšti nad Oslavou se stane zázemím pro personál, který bude do domácností docházet a na 

svěřence dohlíţet.  

"První etapa projektu vyjde na šedesát milionů korun, z čehoţ sto procent uznatelných nákladů bude 

hrazeno z Integrovaného operačního programu z fondů Evropské unie. Neuznatelné náklady pokryje 

rozpočet Kraje Vysočina, jedná se asi o čtyři miliony korun," přiblíţil Petr Krčál, radní kraje Vysočina 

pro oblast sociálních věcí. "S odpovídající podporou mohou lidé s postiţením ţít v běţných 

domácnostech, převzít přiměřenou odpovědnost za svůj ţivot a zvládat dle svých schopností péči o 

sebe a bydlení. Někteří mohou být zaměstnaní, rozvíjet své záliby nebo se stýkat s přáteli z okolí. 

Současné podmínky bydlení v pronajatých bytech jen dokazují, ţe handicapovaní klienti jsou schopni 

ţít normální ţivot a vše s ním spojené zvládat bez větších problémů," dodal radní Krčál. Klienti 

jinošovského ústavu od havárie v roce 2008, která narušila statiku objektu, ţijí v pronajatých domech 

a bytech v okolí Náměště nad Oslavou.  

Projekt Kraje Vysočina, který je zřizovatelem ústavu, je změnou ústavní péče pro handicapované lidi 

na způsob bydlení v běţném prostředí. Domy ve Velké Bíteši i Náměšti ponesou společný název 

Domov bez zámku. Organizace zahrnuje čtyři domácnosti, kde budou ţít uţivatelé v šestičlenných 

skupinách.  

 

(lm)  
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V Bíteši začali stavět domky pro mentálně postižené 

 

VELKÁ BÍTEŠ (ČTK) Poklepáním základního kamene začala ve středu dlouho chystaná stavba 

rodinných domků, v nichţ budou moci ţít běţný ţivot mentálně postiţení lidé.  

Přes dvě desítky klientů ústavu sociální péče z Třebíčska se do nich nastěhuje v polovině roku 2013. 

Dva domy vzniknou ve Velké Bíteši a další dva v Náměšti nad Oslavou, kde bude rovněţ postaveno 

zázemí pro management ústavu a pro terapie. Informoval o tom mluvčí kraje Jan Nechvátal. Lidé s 

postiţením mohou podle krajského radního Petra Krčála s určitou podporou ţít v běţných 

domácnostech a převzít přiměřenou odpovědnost za svůj ţivot. "Někteří mohou být zaměstnáni, 

rozvíjet své záliby nebo se stýkat s přáteli," řekl Krčál.  

Projekt zhruba za 60 milionů korun zaplatí Evropská unie a stát; kraj zaplatí kolem čtyř milionů korun 

za náklady, které nemohou být dotovány.  

Jde o první fázi transformace ústavu, který sídlil v jinošovském zámku. V nových domcích vzniknou 

domácnosti pro šest lidí. V jinošovském ústavu se začátkem roku 2008 zřítila část stropu, jeden klient 

byl váţně zraněn. Větší část obyvatel pak byla přestěhována do ubytoven v Náměšti. Další klienti ještě 

nějaký čas bydleli v zámeckých hospodářských budovách. Podle kraje by ale zámek ani po nákladné 

opravě nevyhovoval standardům poskytované sociální sluţby. Do náhradních prostor proto byli 

přestěhováni i poslední klienti ústavu a zámek byl prodán. Nová zařízení ve Velké Bíteši a v Náměšti 

ponesou společný název Domov bez zámku.  

 

(ČTK)  

 

Skóre:  0.80 

Název:  V Táboře se konal III. výroční kongres poskytovatelů 
sociálních sluţeb ČR 

Zdroj:  Sociální sluţby 

Datum:  20.11.2011 

Str.:  14 

Pořadí:  1 

Zpracováno:  23.11.2011 13:38:19 

Ročník:  13 

Číslo:  11 

Rubrika:  týden sociálních sluţeb 

Autor:  Zdeněk Kašpárek 

Odkaz:  http://www.socialnisluzby.eu 

ISSN:  1803-7348 

Jazyk:  cz 

Oblast:  Časopisy - oborové tituly 

http://www.socialnisluzby.eu/


 

Národní centrum podpory transformace sociálních služeb, 3P Consulting, s. r. o. Římská 12, 120 00  Praha 2  

telefon: (+420) 739 548 469 | e-mail: info@trass.cz | web: www.trass.cz 

Strana 38 

Zkratka oblasti:  CO 

Zkratka zdroje:  COSS 

Identifikace:  COSS20111120010011 

Klíčová slova: sociálních (32), služeb (21), sociální (14), službách (8), služby (5), 

sociálního (2), transformace, službu 

V Táboře se konal III. výroční kongres poskytovatelů sociálních služeb ČR 

 

Pod záštitou ministra práce a sociálních věcí Jaromíra Drábka a hejtmana Jihočeského kraje Jiřího 

Zimoly se za účasti prezidentů partnerských asociací ze Slovenska a Estonska ve dnech 13. a 14. října 

v Hotelu Palcát a prostorách Jihočeské univerzity v Táboře konal v pořadí jiţ III. výroční kongres 

poskytovatelů sociálních sluţeb ČR.  

 

Dvoudenní setkání poskytovatelů a zřizovatelů sociálních sluţeb, odborníků, politiků a představitelů 

veřejné správy z celé ČR bylo jiţ tradičně součástí Týdne sociálních sluţeb ČR, projektu vyhlašovaného 

Asociací poskytovatelů sociálních sluţeb ČR a Ministerstvem práce a sociálních věcí.  

Čtvrteční program kongresu nabídl šesti stům účastníků řadu odborných příspěvků, které se tentokrát 

věnovaly především problematice sociální a zdravotní reformy a jejich dopadu na poskytování 

sociálních sluţeb a činnost státní správy i samosprávy. Za nepřítomnosti ministrů obou 

zainteresovaných resortů se otázkám reforem, transformace lůţkových zařízení a optimalizace sítě 

sociálních a zdravotnických sluţeb věnovali 1. náměstci ministrů Vladimír Pavelka (Ministerstvo 

zdravotnictví) a Vladimír Šiška (Ministerstvo práce a sociálních věcí). Reformu veřejné správy v 

sociální oblasti představil náměstek generálního ředitele Úřadu práce ČR Martin Ţárský. S některými 

kroky sociální reformy naopak vyjádřil nesouhlas další přednášející, kterým byl náměstek hejtmana 

Karlovarského kraje a předseda Sociální komise Rady Asociace krajů ČR Miloslav Čermák, který 

upozorňoval především na stále rostoucí neefektivní vynakládání prostředků na příspěvky na péči a s 

tímto jevem související nedostatek financí na dotace poskytovatelům sociálních sluţeb a adekvátní 

mzdy jejich zaměstnanců. Na tento příspěvek reagoval ředitel odboru sociálních sluţeb a sociálního 

začleňování MPSV Petr Hanuš, který přiblíţil proces financování a rozdělování dotací a eliminaci tzv. 

"zneuţívání" příspěvku na péči označil za jeden z důleţitých budoucích úkolů státní správy.  

Stejnému problému a také legislativnímu procesu doprovázejícímu změny v oblasti poskytování 

sociálních sluţeb se věnovala i poslankyně PSP ČR Lenka Kohoutová.  

Mezi další témata kongresu patřilo poskytování sociálních sluţeb neziskovým sektorem (O. Haičman, 

ředitel Charity ČR), městy a obcemi (P. Schlesinger, Svaz měst a obcí ČR), naplňování práv osob se 

zdravotním postiţením při poskytování sociálních sluţeb (P. Ptáčník, Vládní výbor pro zdravotně 

postiţené občany), aktuální situace a úkoly v paliativní péči (J. M. Prokop, Výbor pro lidská práva  

 

Pokračování na str. 15  

Pokračování ze str. 14  

 

a biomedicínu Rady vlády), problematika dlouhodobé péče a determinantů jejího efektivního fungování 

(L. Průša, ředitel Výzkumného ústavu práce a sociálních věcí), historie Bazální stimulace (K. Friedlová, 

jednatelka Institutu Bazální stimulace) nebo specifi ka poskytování sociálních sluţeb na Slovensku (M. 

Dobrotková, předsedkyně slovenské Asociace poskytovatelů sociálních sluţeb) a v Estonsku (Vambola 

Sipelgas, prezident estonské asociace ESJN).  

Galavečer, který zakončil první jednací den kongresu, přípitkem zahájili veřejný ochránce práv Pavel 
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Varvařovský a prezident APSS ČR Jiří Horecký. Slavnostní program večera obsahoval předání certifi 

kátů "Značka kvality v sociálních sluţbách" 3 pobytovým zařízením (Zdravotně sociální sluţby Turnov 

– domov pro seniory, Sociální sluţby Lanškroun – domov pro seniory a Domov pro seniory Zlaté 

Slunce, Ostrava).  

Poté šéfredaktor časopisu Sociální sluţby a editor odborné literatury vydávané APSS ČR Zdeněk 

Kašpárek představil letos v květnu vydanou publikaci "Individuální plánování a role klíčového 

pracovníka v sociálních sluţbách". Svou premiéru na galavečeru mělo vyhlášení výsledků soutěţe 

"Národní cena APSS ČR – pracovník sociálních sluţeb". První místo 1. ročníku této soutěţe v kategorii 

"Sociální pracovník roku 2011" získal na základě rozhodnutí odborné poroty Martin Holub z Domova 

Pístina (Centrum sociálních sluţeb Jindřichův Hradec), dalšími odhodnocenými byly Jaroslava Ungrová 

(Domov Na Výsluní, Hořovice) a Lenka Tuţová (Nízkoprahové zařízení pro děti a mládeţ Pohoda 

Karviná, Slezská diakonie). V kategorii "Pracovník v sociálních sluţbách roku 2011" zvítězila Marta 

Martinátová z Domova Odry, ocenění si v této kategorii odnesly ještě Marcela Kotíková (Radost, 

domov pro osoby se zdravotním postiţením ve Zlíně) a Lada Tvrdíková (Domov Na Hrádku). Zvláštní 

ocenění "Za přínos v sociálních sluţbách" na galavečeru obdrţel náměstek generálního ředitele Úřadu 

práce ČR, donedávna ředitel odboru sociálních sluţeb a sociálního začleňování MPSV Martin Ţárský.  

Slavnostní galavečer svým tanečním vystoupením zpestřily děti ze souboru Čiriklore táborského 

komunitního centra Cheiron T a maţoretky 2. základní školy ze Sezimova Ústí. O hudební doprovod se 

postaral Senior Band z Domova důchodců Filipov a skupina Kubát Band, moderátorem večera byl Ivo 

Apfel z Rádia Impuls. Druhý den kongresu přinesl účastníkům setkání v 6 odborných sekcích a 

pracovních workshopech (ekonomickoprovozní, sociální, zdravotní, terénní sluţby, dobrovolnictví v 

sociálních sluţbách a projekt E-Qalin), na kterých probíhaly intenzivní diskuse odráţející mnohé z 

problémů, se kterými se poskytovatelé sociálních sluţeb potýkají ve své kaţdodenní praxi.  

Videozáznam kongresu vč. galavečera, jednotlivé prezentace přednášejících a řadu fotografií můţete v 

případě zájmu získat na DVD, které si můţete v kanceláři APSS ČR objednat.  

 

(Zdeněk Kašpárek)  

 

---  

 

Národní cena APSS ČR – pracovník sociálních sluţeb  

1. místo v kategorii "Sociální pracovník roku 2011"  

Martin Holub  

Zaměstnavatel: Centrum sociálních sluţeb Jindřichův Hradec, Domov Pístina.  

Doba praxe: 15 let v sociálních sluţbách, z toho 11 let jako sociální pracovník; u současného 

zaměstnavatele 2 roky.  

Pan Martin Holub působí v sociálních sluţbách jiţ 15 let, poslední dva roky na pozici vedoucího úseku a 

zástupce ředitele. Otevřeně přistupuje k lidem se zdravotním postiţením i ke svým kolegům, jedná s 

nimi rovně, s citem a nadměrnou trpělivostí. Pan Holub je velmi samostatný, zodpovědný a nebojí se 

vést a být součástí různých pracovních týmů, jejichţ společným zájmem je rozvíjet sociální sluţbu a 

podporovat její růst a kvalitu. Jen díky svému rozvoji, tvrdé práci a cílevědomosti působí několik let 

rovněţ jako uznávaný lektor, auditor kvality, konzultant nebo člen různých odborných skupin a 

dlouhodobě podporuje sociální sluţby také jako dobrovolník.  

 

---  
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Národní cena APSS ČR – pracovník sociálních sluţeb  

1. místo v kategorii "Pracovník v sociálních sluţbách roku 2011"  

Marta Martinátová  

Zaměstnavatel: Domov Odry, příspěvková organizace, domov pro seniory.  

Doba praxe: 19 let, po celou dobu u současného zaměstnavatele.  

Paní Marta Martinátová pečlivě a svědomitě plní svěřené úkoly, dlouhodobě obětavě pečuje o uţivatele 

– seniory a usiluje o zvyšování kvality péče ke spokojenosti uţivatelů sluţeb. Stále se zdokonaluje 

studiem a samostudiem. Neustále se pokouší nalézt nové způsoby jak zlepšit fyzickou i duševní 

pohodu seniorů a tyto zkušenosti předává svým kolegům. Od roku 2004 se věnuje provádění bazální 

stimulace a vede tým 14 pracovníků při poskytování této terapie. Nejlepším ukazatelem její 

výjimečnosti je pozitivní postoj všech uţivatelů (bez výjimky) k její osobě, kdy je chápána jako 

pracovník pomáhající jim v jejich starostech, bolestech i radostech a dalších plánech při nalézání 

smyslu ţivota. Disponuje schopnostmi a dovednostmi, jejichţ dlouhodobější absence by určitě 

ochudila nejen ţivot uţivatelů, ale i celého domova v Odrách.  

 

Foto: Zvláštní ocenění na galavečeru z rukou J. Horeckého a R. Kainráthové obdrţel Martin Ţárský 

(uprostřed)  

 

Foto: M. Čermák v diskuzi vyjádřil nesouhlas s některými kroky sociální reformy  

 

Foto: Zaplněný kongresový sál Hotelu Palcát  

 

Foto: Vystoupení maţoretek  
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Kojeňáky nerušíme. Ale děti potřebují rodinu, ne ústav 

 

Děti do tří let uţ by neměly být od roku 2014 vychovávány v kojeneckých ústavech. Usiluje o to 

ministerstvo práce a sociálních věcí. Jeho zástupce Miloslav Macela chce, aby s problémovými 

rodinami pracovali odborníci a děti zůstaly doma.  

 

PARDUBICE Miloslav Macela o pozvolném přesouvání dětí z kojeneckých ústavů do rodin (biologických 

či pěstounských) nedávno v Pardubicích debatoval se zástupci kojeneckých ústavů, lékařů a sociálních 

pracovnic.  

"Poté, co naše ministerstvo oznámilo záměry směřující ke zkvalitnění péče o nejmenší děti v České 

republice, objevila se řada fám, které vyvolávají velkou nejistotu v odborné i laické veřejnosti, proto je 

třeba vysvětlovat, co chystáme," řekl ředitel odboru rodiny a bývalý krajský radní pro sociální oblast v 

Pardubickém kraji Miloslav Macela.  

Do konce roku 2013 prý chcete zrušit kojenecké ústavy. To je přesně jedna z těch fám. Řekli jsme, ţe 

budeme usilovat o to, aby od roku 2014 vznikl systém sluţeb pro děti a rodiny, který zajistí, ţe 

nejmenší děti nebudou umisťovány do ústavů. Je potřeba pomoci rodinám, které mají z různých 

důvodů problémy při péči o ně. A v případech, kdy dítěti hrozí v jeho vlastní rodině újma, je potřeba 

mít připravené pěstouny. Patříme mezi poslední země v Evropě, které umisťují malé děti do ústavů. 

Ostatní země, včetně těch postkomunistických, přešly na jiný systém.  

Stihne se to během dvou let? Za tu dobu se dá udělat mnoho. Záleţí na přístupu všech lidí, kteří v 

tomto oboru pracují. V první fázi jsme se setkávali s velmi rychlým odmítnutím. Velkou roli v tom 

hraje obava o ztrátu zaměstnání, ale ta není na místě, potřebujeme lidi na sluţby v terénu a přímou 

práci s rodinou. Péče o dítě v ústavu stojí 30 - 40 tisíc korun měsíčně. Kolik by se toho za tyhle peníze 

dalo odpracovat přímo v rodinách!  

Kritici vám vyčítají, ţe převedením pod ministerstvo budou ohroţeny postiţené děti z ústavů. Jak 

budou ohroţeny? Ve 34 kojeneckých ústavech v České republice pracuje 38 lékařů, zhruba jeden na 

zařízení. Kojenecké ústavy nejsou superspecializovaná zdravotnická zařízení. Špičková zdravotnická 

péče v našem státě je poskytována jinde. Právo na rodinné prostředí, to je to, co bohuţel dětem 

zajistit neumíme. V ústavech je skoro 2000 dětí mladších tří let. V Pardubickém kraji jsou dva 

kojenecké ústavy. Daly by se po chystaných změnách vyuţít? Klíčem je dívat se na všechny sluţby 

optikou dítěte a jeho potřeb. Pro tato zařízení vzniká jedinečná příleţitost přetransformovat své zdroje 

a potenciál pro účinnou pomoc dětem, jejich rodinám nebo případě náhradním rodinám. Jste 

přesvědčený, ţe se podaří najít dostatek pěstounů?  

Hlavním opatřením bude pomoc původním rodinám. I pěstounská péče představuje náhradní řešení. 

Ale děláme i opatření pro to, aby se počet pěstounů zvýšil a jejich práce byla lépe ohodnocena a 

podporována. Jak chcete zajistit pěstouny i pro postiţené děti?  

Jiţ dnes jsou stovky dětí se zdravotním postiţením v pěstounské péči. Aby se jejich počet zvýšil, 

budeme další pěstouny aktivně vyhledávat, cíleně je připravovat a vytvářet jim podmínky, například 

formou podpůrných sluţeb. Od poloviny příštího roku začne platit nový zákon, který by měl podmínky 
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pro pěstouny významně zlepšit. V ústavech je řada dětí, které potřebují soustavný lékařský dohled.  

Děti, které vyţadují soustavný lékařský dohled, jsou v nemocnicích.  

Proč má být dítě, které se narodí se zdravotním postiţením, odsouzeno k pobytu v ústavu? Řada 

rodičů si prostě jen neví rady. Necháváme je bez pomoci, a proto jejich děti končí v kojeneckých 

ústavech. Pokud se pouţívá jako argument, ţe děti jsou v ústavech krátce, je třeba si uvědomit, ţe i 

pár měsíců v tu chvíli představuje pro dítě třeba polovinu ţivota. Jsou děti, které jdou do ústavu ihned 

z porodnice. A to je nadále neudrţitelné. Dítě prostě patří do rodiny!  

V Pardubickém kraji jste nastartoval pilotní projekt změněné péče. Kraj patří k těm, které se aktivně 

hlásí ke spolupráci na reformách. Právě na jeho území by se měla ověřovat podoba sítě sluţeb, která 

pomůţe omezit počet dětí v ústavní péči.  

 

(Stanislava Králová)  

 

---  

 

FAKTA  

Kojenecké ústavy 

 

- Ministerstvo práce a sociálních věcí hodlá zakázat umisťování dětí do tří let do kojeneckých ústavů, 

které má nahradit terénní pomoc v rodině nebo pěstouni.  

- Podle statistik bylo loni do kojeneckých ústavů přijato 2 077 dětí, coţ je nejvíc od roku 1998. 

Propuštěno jich bylo 2 085, více neţ polovina z nich se vrátila do původní rodiny.  

- Dalších 30 procent jde do adopce nebo pěstounské péče. 8 procent dětí pokračuje do dětského 

domova. Více neţ čtvrtina propuštěných dětí byla v ústavu déle neţ rok.  

 

Zdroj: Ústav zdrav. informací a statistiky  

 

Foto: Miloslav Macela Bývalý krajský radní rozjel v kraji pilotní projekt převedení péče o malé děti z 

kojeneckých ústavů do rodin. Pracuje na tom i na ministerstvu a těší se na nový zákon, který podpoří 

roli pěstounů.  

foto 2x Radek Kalhous, MFD  

 

Foto: Bude dost rodin? Zaměstnanci kojeneckých ústavů mají z jejich omezování obavy, zvláště pokud 

jde o péči o postiţené děti. Na snímku ústav ve Vesce.  
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Postižení lidé se stěhují z ústavů do bytů a domků 

 

SLATIŇANY (ČTK) Část obyvatel šesti bývalých ústavů sociální péče zřizovaných krajem se postupně 

stěhuje z velkých společných budov do bytů nebo domků rodinného typu. Z 910 klientů získalo v 

posledních osmi letech samostatné bydlení 140.  

"Zásadní změnou v příštích dvou letech je připravovaná transformace největšího domova pro osoby se 

zdravotním postiţením ve Slatiňanech," sdělil krajský radní pro sociální věci Jiří Brýdl. Díky evropským 

fondům by se mělo přestěhovat 144 uţivatelů do rodinných domků a bytů na Chrudimsku a 

Pardubicku. Projekt počítá s pořízením 12 dvojdomků po dvou domácnostech pro 136 klientů a koupí 

dvou bytů pro osm klientů pro sluţbu chráněného bydlení. "Ve slatiňanském ústavním areálu by pak 

zůstalo jen zhruba 40 lidí," řekl před časem ředitel organizace Miroslav Kubín.  

Ve Slatiňanech se prvních osm obyvatel odstěhovalo do tzv. Slunečního domu na okraji města před 

mnoha lety. Od roku 2004 v další budově v této lokalitě ţije ve třech bytech 14 lidí, v roce 2006 byl 

otevřen nový areál čtyř dvoupodlaţních domků v Klášterní a Švermově ulici pro 36 klientů. Domov pod 

hradem Ţampach otevřel v roce 2005 nový areál "Domků ve stráni" pro 22 lidí, od letoška ţijí čtyři 

klienti v pronajatém bytě v Ţampachu. V Domově u studánky v Anenské Studánce se loni přesunulo 

14 samostatnějších klientů do bytů chráněného bydlení ve Svitavách, které patří svitavskému Domovu 

na rozcestí. Ten v roce 2004 poskytl chráněné bydlení 13 klientům ve vile patřící kraji v Nádraţní ulici, 

později si pronajal další byty pro 37 obyvatel na několika místech města.  

Domov na zámku Bystré nechal rekonstruovat dva domy se šesti byty, kde od loňska našlo chráněné 

bydlení deset klientů. V roce 2009 byla dokončena rekonstrukce bývalé hájenky, kde se ve cvičných 

bytech připravuje osm klientů na přechod do samostatného bydlení. Pobyt mimo ústav čeká také 11 

obyvatel Domova pod Kuňkou v Rábech. Cvičné byty jsou v Přelouči a Sezemicích. Kraj se tímto snaţí 

o transformaci ústavních zařízení do objektů pro ţivot obvyklejších. Decentralizace by měla být i 

úspornější. "V rodinných domcích se sniţují provozní náklady uţ vzhledem k zlepšujícímu se 

zdravotnímu a psychickému stavu uţivatelů," uvedl Brýdl.  
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POLITIKA: Transformaci sociálních služeb prý může zastavit nedostatek peněz 

 

 

http://www.ceskamedia.cz/article.html?id=414786 
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Rekonstrukce pro letošek končí. Další začnou na jaře 

 

Revitalizovaná sídliště, zrekonstruovaná kanalizační síť a opravená ulice Trţiště, to jsou výsledky 

podzimních uzavírek a stavebních úprav ve Vyškově.  

 

Vyškov – Uţ příští týden skončí ve Vyškově poslední letošní velká rekonstrukce a s ní i uzavírka. 

Zatímco znovuotevření ulice Trţiště lidem nabídne například třiačtyřicet nových parkovacích míst, ulice 

Na Hraničkách uţ má konečně opravenou kanalizační síť, a to o čtrnáct dní dřív, neţ se plánovalo.  

Rekonstrukce kanalizací, které v posledních týdnech ochromily dopravu v některých vyškovských 

ulicích, pro letošek končí. "Ulice Na Hraničkách, kudy nemohla kvůli opravám kanalizace jezdit auta 

ani autobusy městské hromadné dopravy, uţ je plně průjezdná," uvedl vedoucí stavby Martin 

Vymazal. Rekonstrukci se dělníkům povedlo dokončit o čtrnáct dní dřív, neţ plánovali. "Je to 

samozřejmě dobře, protoţe lidem se tak ulevilo. Celé září a říjen nám přálo počasí, také jsme si 

nechali pro jistotu nějakou časovou rezervu, a všechno šlo bez komplikací," popsal důvody vedoucí k 

rychlejším opravám Vymazal.  

Rekonstrukce kanalizace omezila dopravu i v Puškinově ulici, i tam je ale hotovo. "Pro letošek je to uţ 

všechno, přece jen je konec podzimu a přes zimu se podobné práce moc dělat nedají. Další opravy 

začnou aţ příští rok na jaře," podotkl ředitel Vodovodů a kanalizací Vyškov Vladimír Kramář.  

V plánu má vyškovská firma výměnu vodovodu na síldišti Smetanovo nábřeţí. "To bude asi největší 

akce příštího roku. Plánujeme to tak, abychom se časově sešli s radnicí, která bude Smetanovo 

nábřeţí napřesrok revitalizovat," upozornil Kramář.  

Tento plán potvrdila i mluvčí vyškovské radnice Dana Bednářová. "S revitalizací sídliště město počkalo 

právě kvůli synchronizaci s nutnou výměnou vodovodu. Sice to bylo původně v plánu uţ letos, ale 

lepší je počkat, neţ sídliště spravit a pak ho nechat znovu rozkopat kvůli vodovodu a rekonstrukci 

dalších inţenýrských sítí, kterou mají jejich správci naplánovanou," zdůraznila Bednářová. Smetanovo 

nábřeţí se příští rok dočká nejen opravy cesty vedoucí od poţární zbrojnicek řece Hané, ale přibudou 

na ní i nová parkovací stání, město opraví i cesty pro pěší a veřejné osvětlení.  

Ulice Trţiště naopak prokoukne uţ letos. Příští týden totiţ definitivně skončí její uzavírka, poté uţ 

budou řidiči jezdit po novém asfaltu a parkovat budou moct na třiačtyřiceti nových místech. "Jedním z 

podstatných pozitivních efektů bude i zlepšení ţivotního prostředí v dané lokalitě. Současný stav 

silnice má totiţ významný podíl na zvýšené prašnosti a hluku způsobeném projíţdějícími auty," dodala 

Bednářová. V ulici Trţiště sídlí několik firem, ke kterým jezdí nákladní auta. Značný provoz se proto na 

stavu ulice dost podepsal. "Jsme opravdu rádi, ţe se město rozhodlo ulici opravit. Byla rozbitá, kdyţ 

pršelo, tak se tu stále tvořilo bláto, a jak k nám neustále chodí lidé, tak jsme museli pořád uklízet. 

Opravdu se nám proto uleví," podotkla uţ dřív Ludmila Měřínská z Chráněného bydlení Ostrov jistoty, 

které také sídlí v ulici Trţiště.  

Do konce měsíce bude hotová také revitalizace sídliště Kapitána Otakara Jaroše, do které město 

investovalo pět milionů korun. "Nechali jsme opravit silnici, parkoviště i chodníky. Další parkoviště a 

chodník navíc přibudou nově," podotkla Bednářová. Na revitalizace město vyuţilo peníze z dotací 

získaných od ministerstva pro místní rozvoj.  

 

(MARKÉTA FORRÓ)  

 

Skóre:  0.80 
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Část klientů ústavů v kraji bydlí v bytech a domcích 

 

Pardubický kraj - Část obyvatel šesti bývalých ústavů sociální péče zřizovaných Pardubickým krajem 

se postupně stěhuje z velkých společných budov do bytů nebo domků rodinného typu.  

Z 910 klientů získalo v posledních osmi letech samostatné bydlení 140.  

"Zásadní změnou v příštích dvou letech je připravovaná transformace největšího domova pro osoby se 

zdravotním postiţením ve Slatiňanech na Chrudimsku," sdělil krajský radní pro sociální věci Jiří Brýdl 

(Koalice pro Pardubický kraj).  

"Díky evropským fondům by se mělo přestěhovat 144 uţivatelů do rodinných domků a bytů na 

Chrudimsku a Pardubicku," prozradil Brýdl. "Projekt počítá s pořízením dvanácti dvojdomků po dvou 

domácnostech pro 136 klientů a koupí dvou bytů pro osm klientů pro sluţbu chráněného bydlení. Po 

přestěhování 144 postiţených obyvatel by jich ve slatiňanském ústavním areálu zůstalo jen zhruba 

40," řekl před časem ředitel organizace Miroslav Kubín.  

Ve Slatiňanech se prvních osm obyvatel odstěhovalo do Slunečního domu na okraji města před mnoha 

lety. Od roku 2004 v další budově v této lokalitě ţije ve třech bytech 14 lidí, v roce 2006 byl otevřen 

nový areál čtyř dvoupodlaţních domků v Klášterní a Švermově ulici pro 36 klientů.  

 

"Domky ve stráni"  

 

Domov pod hradem Ţampach na Orlickoústecku otevřel v roce 2005 nový areál "Domků ve stráni" pro 

22 lidí, náklady platil stát a hejtmanství. Od letoška ţijí čtyři klienti v pronajatém bytě v Ţampachu. V 

Domově u studánky v Anenské Studánce na Orlickoústecku se loni přesunulo 14 samostatnějších 

http://svitavsky.denik.cz/
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klientů do bytů chráněného bydlení ve Svitavách, které patří svitavskému Domovu na rozcestí. Ten v 

roce 2004 poskytl chráněné bydlení 13 klientům ve vile patřící kraji v Nádraţní ulici, později si 

pronajal další byty pro 37 obyvatel na několika místech města. Od příštího roku poskytne 

podporované samostatné bydlení pěti lidem v domku v Purkyňově ulici, který je krajským majetkem.  

Domov na zámku Bystré na Svitavsku nechal rekonstruovat v Bystrém dva domy se šesti byty, kde od 

loňska našlo chráněné bydlení deset klientů. V roce 2009 byla díky evropským fondům dokončena 

rekonstrukce bývalé hájenky, která se stala integračním centrem a ve cvičných bytech se zde 

připravuje osm klientů na postupný přechod do samostatného bydlení.  

Pobyt mimo ústav čeká také jedenáct obyvatel Domova pod Kuňkou v Rábech na Pardubicku. Cvičné 

byty jsou v Přelouči a Sezemicích.  

 

Sniţují se náklady  

 

Pardubický kraj se snaţí o rozvolňování domovů a transformaci ústavních zařízení do objektů pro ţivot 

obvyklejších. Decentralizace by měla být i úspornější. "Lze říci, ţe v chráněném bydlení a v rodinných 

domcích, kde je na jednom místě méně uţivatelů sluţby, se sniţují provozní náklady uţ vzhledem k 

zlepšujícímu se zdravotnímu a psychickému stavu uţivatelů," podotkl Brýdl.  

 

(zr, čtk)  

 

Foto: ČÁST KLIENTŮ ústavů v kraji bydlí v bytech či domcích.  

Il. foto: Deník  
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Místo dolu chráněné dílny i bydlení 

 

Bývalý důl Alexandr v Ostravě uţ léta slouţí charitě. Ta v v něm provozuje chráněné dílny, teď chce 

otevřít i chráněné bydlení. Zdravotně handicapovaní tady mají šanci.  

 

Čtyřicetiletý Milan Prokopovič a jeho o šest let mladší kolega Zdeněk Lavrovič spolu pracují v chráněné 

stolařské dílně v Ostravě-Kunčičkách. Oba jsou hluchoněmí. Zdeněk však dokáţe trochu artikulovat, 

takţe nám při povídání s Milanem dělá tlumočníka. "Ano, jsem tady spokojený," sděluje Milan 

znakovou řečí.  

Milan ve svém volném čase rád maluje, Zdeněk zase hraje fotbal. Letos dokonce spolu s týmem 

vyhráli mistrovství České republiky neslyšících. Ředitel Charity sv. Alexandra, která dílny provozuje, si 

jejich práce váţí. "Jsou oba šikovní. Milan je třeba schopen sám vyrobit konferenční stolek a jiné 

podobné věci," říká Pavel Folta. Proto není divu, ţe oba v dílně pracují uţ dlouho, přibliţně deset let.  

 

Chráněné bydlení charita otevře uţ v únoru  

 

Stolařská dílna spolu s textilní, keramickou a koţedělnou dílnou a také s vedením charity sídlí v 

objektu takzvané Kovárny bývalého hlubinného dolu Alexandr.  

Charita ji kdysi koupila od společnosti OKD a následně získala do svého vlastnictví i další dvě budovy – 

Kočárovnu a Administrativní budovu.  

V Kočárovně zřídila rovněţ chráněnou dílnu, v Administrativní budově zase chystá chráněné bydlení. 

První uţivatelé by se tam mohli stěhovat v únoru příštího roku. "Loni jsme poţádali Nadaci OKD o 

grant na tento projekt. Dostali jsme půl milionu korun a začali opravovat. Byl to takový impuls. Poté 

jsme zaţádali o dotaci z Evropské unie. A vyšlo to, získali jsme dvanáct milionů." Jak říká mluvčí 

Nadace OKD Vladislav Sobol, organizace si při rozdělování peněz rozhodně nepočíná bezhlavě. "Peníze 

vloţené těm, kteří to nejvíce potřebují se snaţíme rozdělovat promyšleně a systematicky. Tak, aby 

podpora skutečně pomohla," vysvětluje Sobol.  

To oceňuje i ředitel Charity sv. Alexandra, který podotýká, ţe nadace jim uţ několikrát přispěla na 

provoz chráněných dílen.  

"Vlastní činností nejsme schopni vyprodukovat zdroje na finančně náročné opravy. Proto je to pro nás 

velká pomoc. Bez grantů by se přeţít nedalo. Buď bychom ţivořili, propouštěli nebo zavírali," dodává. 

Ţe je činnost charity důleţitá, dokazují zástupy ţadatelů, kteří se tam chodí ptát na práci. "O umístění 

do chráněných dílen je opravdu enormní zájem. Kaţdý týden sem chodí zájemci, kteří by u nás chtěli 

pracovat," nastiňuje Pavel Folta.  

Všechny uspokojit samozřejmě nemohou, ale kaţdý rok se snaţí vytvořit nějaké pracovní místo pro 

osobu se zdravotním postiţením. "Zatím se nám to daří. Ale v současné době se musíme chovat moc 

opatrně," poukazuje Folta na chystané legislativní změny.  

Proto se ani netroufá odhadnout, jaký pro ně bude příští rok. "Podle připravované novely o 

nezaměstnanosti se totiţ má zpřísnit poskytování podpory na zaměstnávání osob se zdravotním 

postiţením. Uţ se pomalu připravujeme, ţe se podpora sníţí o pětadvacet procent, coţ je velký skok," 

říká.  

 



 

Národní centrum podpory transformace sociálních služeb, 3P Consulting, s. r. o. Římská 12, 120 00  Praha 2  

telefon: (+420) 739 548 469 | e-mail: info@trass.cz | web: www.trass.cz 

Strana 49 

(Iva Jalůvková)  

 

---  

 

FAKTA  

 

Nadace OKD  

 

Nadace OKD letos, stejně jako kaţdý rok, oceňovala významné osobnosti neziskové sféry a také 

neziskové projekty realizované s její podporou v uplynulém roce, které měly největší dopad a 

dlouhodobý přínos pro veřejnost. Do Moravskoslezského kraje putovaly tři ceny: v kategorii Pro 

budoucnost ocenila Charitu sv. Alexandra za vyuţití chráněné kulturní památky "Administrativní 

budova" pro sociální účely. V kategorii Pro radost zvítězil festival Dokořán, v kategorii Osobnost 

neziskové sféry ředitel Slezské diakonie Česlav Santarius.  

 

Foto: V dílně Jeden ze zaměstnanců chráněné dílny Charity sv. Alexandra v Ostravě při práci.  

Foto: Adolf Horsinka, MF DNES  
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Sdružení Proutek opět otevře dvůr v Plasné 

 

Plasná - Den v duchu tradičních řemesel, s vůní ručně zpracovaného dřeva, adventních věnců a 

malovaných perníčků. To všem návštěvníkům nabízí v předvánočním čase Otevřený dvůr v Plasné u 

http://jindrichohradecky.denik.cz/
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Kardašovy Řečice. O letošním programu informovala asistentka vnějších vztahů sdruţení Proutek 

Helena Krahulíková: "Otevře se jiţ po desáté v sobotu od 10 do 16 hodin a nabídne doprovodný 

program pro potěšení dětí i dospělých a moţnost nakoupit si dárky vyrobené zaměstnanci chráněných 

dílen a šikovnými řemeslníky." Všem, kdo přijdou strávit tento den do Plasné, se v doprovodném 

programu postupně představí ţesťový kvartet, děti ze souboru PředPo školička, pěvecký soubor Nova 

domus ze základní školy ve Štítného ulici. Dále zabubnuje dětský bubínkový orchestr Hakuna Matata. 

Pohádku pro děti i dospělé přiveze Víťa Marčík se svými dřevěnými loutkami. A na závěr na kytaru 

zahraje Pepa Nejedlý a jeho parta. Celý program zpestří vtipný klaun. "Aby návštěvníci nestrádali, 

bude pro zahřátí připravena gulášová a zabijačková polévka, klobásky, párky, domácí housky přímo z 

pece, voňavé vafle, nejrůznější vyhlášené buchtičky, a teplé nápoje," popsala dále Helena 

Krahulíková. V dětském koutku si mohou děti vyrobit vánoční překvapení pro rodiče. Návštěvníci si 

zahrají soutěţ o výrobek z chráněné dílny Proutku a mohou si odnést některý z připravených dárků za 

příspěvek do sbírkové kasičky. Celý výtěţek bude pouţit na provoz chráněných bydlení v Plasné a v 

Jindřichově Hradci a také chráněné dílny v Plasné u Kardašovy Řečice.  

 

(RENATA KOČÍ)  

 

---  

 

Letošní program  

 

10 - 10,30 Machovo ţesťovkvarteto  

11 - 11,30 Před - Po školička  

12 - 12,30 Nova Domus  

13 - 14 Teátr Víti Marčíka  

14 - 14,30 Hakuna Matata  

14,30 - 15 Pepa Nejedlý a přátelé  

Překvapení dne: přijde vás pobavit klaun, občerstvení: vafle, domácí houstičky a mnoho dalšího.  

 

Foto: TRHY A ŘEMESLA. Tradiční otevřený dvůr v Plasné pořádá Občanské sdruţení Proutek jiţ zítra od 

10 hodin. K vidění budou tradiční řemesla a bohatý kulturní program.  

Foto: archiv Deníku  
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Ústavy vyrábějí postižené děti, bojí se zrušení 

 

Počet dětí se zdravotním handicapem v kojeneckých ústavech letos vyskočil na dvojnásobek. 

Ministerstvo sociálních věcí je podezřívá, ţe čísla uměle navyšují, aby zabránily plánovanému zrušení v 

roce 2014.  

 

PRAHA Zaměstnanci kojeneckých ústavů zřejmě zahájili boj o svoje ţivobytí. Podle ministerstva ve 

statistikách "přeznačkovali" relativně zdravé děti na postiţené. Spoléhají, ţe se o "nemocné" děti 

nikdo kromě nich nebude chtít starat, a tak ministerstvo ústavy nezruší. Ani to jim zřejmě nepomůţe. 

"Před pár dny jsme dělali mezisoučet, ze kterého vyšlo, ţe v kojeneckých ústavech je 58 % dětí ze 

zdravotních důvodů. Vloni to bylo jen 34 %," diví se ředitel odboru pro rodinu ministerstva Miloslav 

Macela. Téměř dvojnásobný nárůst povaţuje za účelový a nesmyslný, jelikoţ v minulých letech se 

podíl postiţených dětí v ústavech neměnil a pohyboval se na úrovni třiceti procent.  

Podle Macely se zdravotně postiţené děti staly argumentem pro zachování ústavní péče. A jen 

připomněl, ţe podobným způsobem ústavy postupovaly také v Rumunsku. "A v Bulharsku, kde stát 

vysvětloval zrušení ústavů tím, ţe se postiţené děti potřebují dostat do rodin, zase nemocných 

kojenců výrazně ubylo. Skoro všichni se nějakým zázrakem uzdravili," popsal Macela zkušenosti ze 

zahraničí. Dramatický nárůst postiţených kojenců v českých ústavech ministerstvo zarazil, a tak se 

chystá na kontrolu. "Téměř u kaţdého dítěte lze diagnostikovat nějaký zdravotní problém. Před pár 

dny jsem se dozvěděl, ţe dokonce i zanedbávání péče je diagnóza," uvedl Macela příklad dítěte, které 

se nově můţe dostat do kolonky postiţených. Stejně tak se to můţe stát u dítěte alkoholičky nebo 

narkomanky, které má abstinenční příznaky.  

 

"Postiţené děti si nevymýšlíme"  

 

Kojenecké ústavy popírají, ţe by účelově "vyráběly" postiţené děti. Například v Opavě jich podle 

ředitele přibylo letos dokonce několikanásobně. "Vloni jsme měli dvě těţce postiţené děti, letos jich je 

šest aţ osm. Některé mají poškozený mozek, jiné třeba poruchu termoregulace. Přibývají i děti se 

ţloutenkou," vysvětluje ředitel Petr Fabián. Nárůst vysvětluje lepší porodnickou péčí. "Daleko více dětí 

http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp
http://www.anopress.cz/Web/PagesFree/GetPageWithKeywords.aspx?page=http://zpravy.idnes.cz/mfdnes.asp
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dnes lékaři zachrání. V ţádném případě čísla nezvyšujeme uměle.  

Máme tu kojence, kteří i u nás zemřou, a těch přibylo," říká. Podle něj se o nemocné děti rodiče starat 

nemohou, ani kdyby měli doma zdravotní sestru a přístroje. I ústav v Kyjově má více postiţených dětí 

neţ vloni. Ze zdravotních nebo sociálních důvodů letos přijali osmdesát procent dětí. "Ministerstvu 

jsme předali jejich diagnózy," poukázala ředitelka zařízení Anna Neduchalová. Mezi chorobami zmínila 

cystickou fibrózu nebo ţloutenku typu C. "Protilátky na tuto ţloutenku má šestitýdenní dítě a jeho 

tříletá sestra," dodala. Léčba nemocných dětí je podle ředitelky tak náročná, ţe by ji třeba pěstounská 

rodina těţko zvládala. Ministerstvo neřeklo, ţe by právě tyto dva ústavy účelově zvýšily počty 

nemocných dětí, nicméně i ty pravděpodobně úřad zkontroluje. "Především nemocné děti by měly být 

v rodině. Některým zbývá pár měsíců ţivota, tak by je měly hezky proţít s blízkou osobou," 

argumentuje Klára Trubačová z ministerstva.  

Rodiny nebo speciálně proškolení pěstouni tedy v budoucnu dostanou na pomoc sestry či lékaře. 

"Nebo vyuţijí denní stacionáře. Pro zvláště závaţné případy chceme zřídit speciální centra rodinného 

typu, kde budou třeba jen tři děti, aby se jim mohl personál dostatečně věnovat," upřesnila plán 

ministerstva mluvčí Viktorie Plívová.  

 

(Kateřina Frouzová, s přispěním Radky Římanové)  

 

---  

 

FAKTA  

Kojenecké ústavy 

 

V roce 2010 bylo v České republice celkem 34 kojeneckých ústavů a dětských domovů pro děti do tří 

let.  

Přijaly 2 077 dětí, nejčastěji ze sociálních důvodů, coţ je o 122 dětí více neţ v roce 2009.  

54 % dětí ústavy propustily zpět do vlastní rodiny, více neţ čtvrtina propuštěných dětí však strávila v 

ústavu přes rok.  

743 dětí se vloni dostalo do ústavů ze zdravotních důvodů. Letos toto číslo podle ministerstva vzrostlo 

skoro o polovinu.  

Podle ministerstva ústavy malým dětem škodí, proto je chce v roce 2014 zavřít a nahradit pěstouny.  
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Margareta: Všechno tu bylo tmavé, ale já neměla kam jinam jít 

 

Opava – Rozhovor s ní byl dlouho nejistý. Nechtěla s námi mluvit. Zaměstnanci Mariana to 

vysvětlovali: "Je velmi plachá, má pocit, ţe vám nemá co říci, ţe jí nebudete rozumět, ţe si udělá 

ostudu. Nevěří si." Nakonec nás přijala.  

 

Gretko, na střeše je koza  

 

Na zaţloutlé fotografii stojí v zahradě světlovlasá, asi šestnáctiletá dívka. Je plná nadějí a chuti do 

ţivota. Vedle ní na pojízdném křesle bělovlasá stařenka. "Byla jedna z těch, o které jsem se starala. 

Ke konci ţivota se jí to v hlavě uţ pomíchalo. Říkala mi: Gretko, tam na střeše je koza." Dnes zestárla 

také ona, ale v hlavě to má stále srovnáno. Sudetské dítě, dnes osmdesátiletá Margareta Rützová. 

Původem Němka, narozena v Mnichově, se do Mariana dostala za války. Jak a proč? Sama to neví a 

dokumenty, které připutovaly s ní, jsou skoupé na slovo. Z dětství se jí vybavuje dvojče, bratr Hans, 

kterého později marně hledala.  

Vzpomíná si i na maminku, která zemřela, kdyţ jí bylo sedm let. Starost o rodinu pak spadla na 

tatínka. "Hodně si na něho vzpomínám. Byl hodný, ale za války padl na ruské frontě," říká.  

 

Všechno bylo tmavé  

 

Osud pak sourozence rozdělil. Hans skončil u cizích lidí v Německu. Měli hospodářství, a tak jim byl 

dobrý na práci. Gretku přivezli z neznámých důvodů do opavského Mariana. Bylo jí třináct čtrnáct let a 

byl to pro ni šok. "Všechno se mi zdálo tmavé. Kam mě to vedete? Bylo mi strašně smutno a pořád 

jsem chtěla domů. Jenţe tam jsem uţ nikoho neměla, tak jsem si říkala, ţe musím zůstat," vypráví s 

klidem člověka, kterého uţ všechno přebolelo.  

 

Ukradené mládí  

 

Řádové sestřičky ji přijaly dobře, ale práce ji nikdo nezbavil. Nejdříve opatrovala v Marianu babičky, 

pak přijely děti bez rodičů. Prala prádlo, ţehlila, vařila, uklízela, sekala dřevo, nosila v kýblech vodu, 

dřela peří, poklízela prasata a kozy. "Pracovala jsem ráda," říká a ani ji nenapadne, ţe jí někdo někde 

na základě něčího rozhodnutí ukradl dětství, mládí a vlastně celý ţivot. "Osud uţ je takový," odpoví, 

kdyţ se jí zeptáte, jak by se její ţivot odvíjel, kdyby zůstala v Německu. Z Německa s ní připutovalo 

školní vysvědčení se známkami ze čtení, psaní a počítání. Tam její vzdělání skončilo. V roce 1951 se 

http://www.opavsky.denik.cz/
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vzdala německého občanství a poţádala o české. Němčinu jí však z hlavy reţim vymazat nedokázal. 

Dodnes si češtinu prokládá německými slovíčky.  

 

Padesát let na vrátnici  

 

Nejdelší úsek svého ţivota strávila Gretka na vrátnici Mariana. Dlouhých padesát let. Tu práci 

milovala, cítila se potřebná. Před třemi lety z vrátnice odešla a musela hledat novou náplň svých dní. 

Zaměstnanci zjistili, ţe má velké nadání na ruční práce. A tak Gretka chodí do výtvarné třídy. Zůstává 

tam denně osm hodin, vyrábí vánoční i velikonoční ozdoby a vyniká úţasnou trpělivostí. Také pěstuje 

kytky. V létě má jako první na okně truhlíky s muškáty. Pěstuje, přesazuje, sprchuje. "Naučila mě to 

kdysi tady v Marianu zahradnice," vysvětluje. Zeptat se jí, jaké má přání do budoucna, znamená 

vyvolat její údiv. "Uţ mám své roky, tak jaképak přání? Ţádné nemám," odpoví.  

 

---  

 

CO O NÍ ŘEKL ŘEDITEL MARIANA ANTONÍN JANÝŠKA  

 

V souvislosti s paní Gretkou bych chtěl znovu upozornit na osud tzv. sudetských dětí ţijících v 

Marianu, jejichţ příběhy uţ byly v Deníku uvedeny. Proţili zde ţivot, který můţe většina lidí pokládat 

za ztracený. Přesto se dopracovali k veliké ţivotní moudrosti a nikdy jsem neslyšel, ţe by kvůli svému 

osudu někomu dávali vinu nebo ţe by někoho nenáviděli nebo ţe by se chtěli někomu pomstít. Jsou ve 

vyšším seniorském věku. Pro mnohé z nás, včetně některých seniorů, by mohli být příkladem. Z jejich 

úst je moţné slyšet slova vzpomínek na pěkné chvíle, slova očekávání nových radostných událostí, 

slova smíření se svým osudem i s ţivotem v Marianu. Marianum prochází transformací pobytových 

sociálních sluţeb, ale oni se uţ nechtějí nikam stěhovat. Jsou tady doma. Jsou ve věku seniorů, kteří v 

případě odchodu ze svého domova do organizace se jménem Domov pro seniory pociťují stesk a 

mohou podléhat depresím či pocitům osamocenosti. Proto v souvislosti s transformací necháváme 

těmto lidem dlouhý čas na to, aby se rozmysleli, kde by chtěli ţít a s kým by chtěli bydlet. Věříme, ţe 

nakonec najdeme způsob, jak zachovat paní Gretce i ostatním "sudetským dětem z Mariana" ţivotní 

jistoty, o které nechtějí přijít.  

 

Foto: MARGARETA Rützová, původem Němka, se do Mariana dostala za války.  

Foto Vladimír Meletzký  
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Chráněné bydlení získalo automobil 

 

Sokolov - Prostorný automobil pro přepravu hendikepovaných osob získalo občanské sdruţení 

Chráněné bydlení Sokolov. Patří mezi obdarované organizace, které byly vybrány Radou Konta 

BARIÉRY. "Kdyţ jsme v červenci zahajovali projekt Cesty k lidem, měli jsme před sebou odváţný cíl - 

za 15 týdnů získat finance na 15 speciálních vozidel pro 15 organizací pečujících o tělesně postiţené 

klienty. Věřili jsme, ţe se zapojí lidé z celé republiky, tak jako tomu bylo například v minulosti při 

projektu Ostrovy ţivota. A je úţasné, ţe nám to opět vyšlo. Více jak 120 hendikepovaných má nyní 

novou moţnost, jak cestovat k lékaři, do školy, do práce či jet se svými kamarády na výlet," děkuje 

všem, kteří projekt podpořili, Boţena Jirků, ředitelka Konta BARIÉRY.  

Kaţdý, kdo během 15 týdnů trvání projektu nakoupil v některé z prodejen Globus výrobek označený 

logem Cesty k lidem, pomohl nastřádat celkem 10 866 296 korun. Tato částka tak umoţnila splnit 

hlavní cíl projektu - nákup 15 speciálních vozů. V závěru projektu pak byl navíc předán ještě 16. 

automobil.  

Největší snahou Chráněného bydlení Sokolov je, aby pokud moţno kaţdý, koho přijmou, ţil jednou 

samostatným ţivotem jako jeho vrstevníci, kteří vyrostli ve vlastních rodinách. "Díky vozu budeme 

moci zajistit přepravu více klientů najednou do zaměstnání a chráněných dílen. Vůz se bude jmenovat 

Tulák," uvedla předsedkyně sokolovského sdruţení Milada Bučková.  
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Dva domky pro postižené 

 

OPAVA (jih) – V Kylešovicích bylo uplynulý pátek slavnostně otevřeno bydlení sociální sluţby domova 

pro osoby se zdravotním postiţením.  

 

Ve dvou zakoupených samostatných rodinných domcích budou ţít lidé, kteří chtějí a potřebují bydlet 

ve městě. Oba domky jsou dvoupodlaţní, navrţené na ubytování šesti osob v kaţdém domku. Akce je 

součástí druhé etapy transformace organizace Marianum. Finance ve výši 9,454 milionu korun byly 

zajištěné z integrovaného operačního programu. Součástí druhé etapy bude také rekonstrukce objektu 

na Denisově náměstí. První etapa transformace organizace Marianum zahrnovala rekonstrukci domů v 

Čajkovského ulici pro osoby se zdravotním postiţením a chráněné bydlení ve Velkých Hošticích.  

 

(jih)  

 

Foto: Klienti Mariana ve svém novém domově, který je krásně zařízený.  

foto: VLADIMÍR MELETZKÝ  
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ČÍSLO DNE 

 

48108 korun činil výtěţek benefiční akce v Plasné s názvem Otevřený dvůr, kterou pořádalo sdruţení 

Proutek. Bude pouţit na provoz chráněného bydlení a dílny pro lidi s mentálním postiţením.  

 

 

 


